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نگاهی به وضعیت اقتصاد ایران نشان می دهد که باید در 
اجرای سیاست   ها محتاطانه رفتار کرد. شرایط خاص امروز 
اقتصاد کشــور به شکلی اســت که در دستکاری هر متغیر 
اقتصادی باید به همه جوانب امر توجه کرد. به عنوان مثال، 
اگر قرار بر افزایش رشــد اقتصادی کشــور از محل افزایش 
صادرات باشد، باید حل مشکلات ارزی و تورمی در دستور 
کار قرار گیرد. طبیعتا برای تحقق ثبات اقتصادی، سیاست 
کنترل رشد نقدینگی کماکان اجرایی شود و از آن سو اگر 
همین موضوع فراموش نشــود، نمی   توان انتظار مشــاهده 
 عملکــرد قابل توجــه از جانب صنایع با توجــه به تنگنای 

مالی بنگاه   ها را داشت. 
با توجه به اینکه ایران کشــوری است که هم با کمبود 
ذخایر ارزی مواجه است و هم در چند سال اخیر با کمبود 
رشد اقتصادی روبه   رو بوده است، باید به راه حلی برای عبور 
از رکود و نیز رکود تورمی برســیم؛ راهی که توام با افزایش 

رشد اقتصادی و توسعه صنعتی باشد.
بعضی از کشورهای آسیایی،     از جمله کره جنوبی و چین 
که زمانی شرایط مشابه ایران را داشته   اند، به راه    حل   های قابل 
اتکایی دســت پیدا کرده   اند و سیاستگذاران ایرانی نیز لازم 
است به این قبیل تجارب توجه کنند. ایران برای دستیابی 
به هدف توســعه و جهش تولید، به ۵۰ تا ۱۰۰میلیارد دلار 
سرمایه نیاز دارد که در حال حاضر در کشور وجود ندارد. 

یکی از بهترین راه   ها برای حل این مشکل، جذب سرمایه 
از خارج کشور است. با توجه به تعدد ایرانیان خارج از کشور 
و سرمایه قابل توجه آنان، می   توان به تزریق سرمایه آنها به 
کشــور، در صورت بهبود شرایط اقتصاد کلان امیدوار بود. 
این مهم از آن جهت راهبردی اســت که اگر کشــور تنها 
 در یک ســال با تزریق ۵۰میلیارد دلار ســرمایه گذاری در

 اقتصاد ایران مواجه شــود،     جهش تولید و حل بحران های 
ارزی کشور قابل دسترس خواهد بود.

اما در جذب سرمایه گذاری خارجی نکته مهم این است 
که باید فورا وضعیت تعاملات سیاســی بین المللی کشور با 
کشــورهای خارجی بهبود یابد و از طرف دیگر تدبیری در 
خصوص پذیرش مفاد ســند FATF اتخاذ شود. البته امضای 
FATF الان هم در دستور کار دولت قرار دارد، اما زمان زیادی 
صرف این موضوع شــده و نزدیک به ۱۰ســال است که در 
این فقره کشور بلاتکلیف باقی مانده است و تا زمانی که این 
مشــکلات حل نشود،     هر سرمایه گذاری بخواهد وارد ایران 
شــود باید با مشکل ورود نقدینگی و خروج منافع ناشی از 
آن مواجه شــود.علاوه بر اینکه اصلاح ساختارهای سیاسی 
برای جذب ســرمایه گذار خارجی بسیار الزامی است، موارد 
دیگــری نیز در تحقق این موضوع که برای نیل به رشــد 
اقتصادی بالا ضروری اســت، باید لحاظ شــود؛ چرا که در 
صــورت بهبود روندهای موجود می   توان روی وام    گرفتن از 

بانک ها و نهادهای بین المللی نیز حساب کرد.
 نباید فراموش کرد که یک دهه قبل چطور ترکیه نزدیک 
به ۱۰۰میلیارد دلار از صندوق همکاری   های مالی بین المللی 
)IFC( وام گرفت و رشد اقتصادی خود را قوام و دوام بخشید. 
ایران نیز باید با بهبود روابط سیاســی با جهان، راه استفاده 
از فرصت   های پیش رو را باز کند. اکثر کشورها از این قبیل 
وام   ها به عنوان اهرم جهش اقتصادی استفاده می کنند و بعد 
از ایجاد رشــد، با بهره   های ناچیزی این بدهی   ها را پرداخت 
می کنند.یکی از افتخارات ایران این است که هیچ وقت بدهی 
بین المللی ندارد که نه تنها هیچ ایرادی ندارد که مزیت خوبی 
نیز است. در شرایطی نظیر وضعیت فعلی ایران، می   توان از 
چنین مزیت   هایی برای دریافت این نوع وام   ها استفاده کرد و 
بعد از توسعه صنعت و رشد اقتصادی، از راه افزایش صادرات 
این بدهی   ها را پرداخت کرد. اما لازم اســت در این نوشته 
تصریح کنم که با این طرز تفکر که صنایع ما صرفا متوجه 
داخل باشــند و با رفع بخشی از نیاز داخلی فروش خود را 

پوشش دهند، جهش تولید محقق نخواهد شد.
تاکیــد می   کنم در شــرایط فعلی با تزریــق خون تازه 
بــه رگ   هــای نیمه   جــان اقتصاد ایــران، حتــی می   توان 
رشــدهای اقتصادی ۸ تا ۱۰درصدی را نیــز متصور بود؛ 
منوط به اینکه سیاســت   های مناســب اتخاذ شــود. چین 
 زمانــی نه چندان دور یک اقتصاد فقیر و بســته    آمیخته با

 مرام کمونیســتی بود. باز کردن درهای اقتصاد از ســوی 
سیاســتمداران این کشور موجب شــد تا    علاوه بر جذب 
 بالای ســرمایه    خارجــی در چین، منابع مالی و انســانی

 مهاجر دوباره به این اقتصاد بازگردند و رشــد نسبتا پایدار 
۱۲درصدی را برای این کشور رقم بزنند.
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=جواد اوجی  در آیین بهره برداری از ۱۷ طرح کلان صنعت نفت 
که با حضور محمد مخبر، سرپرســت ریاست جمهوری انجام شد، 
اظهار داشت: در آغاز به کار دولت سیزدهم چالش های بزرگی همچون 
کاهش تولید نفت به مرز ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار بشکه، ذخیره سازی 
۸۷ میلیون بشــکه میعانات گازی و ۲۵ میلیون بشکه نفت سنگین 
و فوق سنگین در شناورها، کسری بودجه ۴۰۰ همتی و بی انگیزگی 

بالای سرمایه انسانی در صنعت نفت داشتیم.
وزیر نفت افزود: این مشــکلات با همت کارکنان صنعت نفت و 
حمایت های همه جانبه رئیس جمهوری شــهید و پشتیبانی معاون 

اول ریاست جمهوری حل شد.
وی با اشاره به بهره برداری ۱۵۵ پروژه نیمه کاره و کلان به ارزش 
3۴ میلیارد دلار طی سه سال فعالیت دولت سیزدهم، افزود: از محل 
بهره برداری این پروژه ها تولید نفت کشــور از ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار 
بشــکه به 3 میلیون و ۶۰۰ هزار بشکه افزوده شد، تولید و ظرفیت 
پالایشــی روزانه ۵3 میلیون مترمکعبی گاز، ظرفیت پالایش روزانه 
۲۷۰ هزار بشــکه ای نفت و تولید روزانه ۱3 میلیون تن محصولات 

پتروشیمی اضافه شد.

 جمع آوری گازهای همراه به روزانه ۳0 میلیون مترمکعب 
می رسد

وزیر نفت از جمع آوری ۱۶ میلیون مترمکعب گازهای همراه نفت 
در سه سال اخیر، تصریح کرد: تا پایان سال این رقم به بیش از 3۰ 

میلیون مترمکعب خواهد رسید.
اوجی با اشــاره به افزایش روزانه ۱۸ میلیون لیتری تولید بنزین 
و ۹ میلیون لیتری تولید روزانه گازوئیل طی ســه سال اخیر گفت: 
صنعت نفت در دو ســال اخیر به واسطه افزایش ظرفیت تولید خود 
توانست بالاترین رشد اقتصادی )۲۰ درصد( را در میان دستگاه های 

اجرایی کشور داشته باشد.
وی مقدار درآمد کشور در آغاز به کار دولت سیزدهم از محل فروش 
محصــولات هیدروکربوری را 3۰ میلیارد دلار اعلام کرد و گفت: به 
همت کارکنان صنعت نفت این رقم در پایان سال ۱۴۰۲ به ۶۵ میلیون 
دلار رسید، یکی از دلایل این موفقیت اتکا به توان داخلی بوده است، 

به طوری که ما توانسته ایم شمار شرکت های دانش بنیان ایرانی همکار 
با صنعت نفت را از ۱۵۰ شرکت به ۷۰۰ شرکت برسانیم.

 ۲۳ میلیارد دلار قرار داد توسعه میدان های مشترک در 
سه سال اخیر

وزیر نفت بهره برداری از طرح توسعه فاز ۱۱ میدان مشترک گازی 
پارس جنوبی را یکی از نقاط عطف عملکرد صنعت نفت در سه سال 
اخیر دانست و افزود: این فاز بیش از ۲۰ سال میان شرکت های غرب 
و شرق جهان دست به دست شد و سرانجام به دست کارکنان صنعت 
نفت ایران به بهره برداری رسید، وزارت نفت در سه سال اخیر بیش از 
۲3 میلیارد دلار قرار داد توسعه میدان های مشترک و مستقل نفت 
و گاز کشــور را امضا کرده، ضمن آنکه در حوزه بهینه سازی مصرف 
انرژی این وزارت خانه مصوبه امضای 3۶ میلیارد دلار پروژه جدید را 
از دولت دریافت کرده است.اوجی با اشاره به وقوع سه حمله سایبری و 
تروریستی در شبکه توزیع فرآورده های نفتی و گاز کشور طی سه سال 
اخیر، گفت: این مشکلات با وجود ناترازی های موجود به همت کارکنان 

صنعت نفت هرگز نتوانست امنیت انرژی کشور را به خطر بیندازد.
وی با بیان اینکه طی ســه ســال اخیر ۶ هزار پروژه مسئولیت 
اجتماعی به ارزش ۴۵ همت در وزارت نفت تصویب و اجرا شده است، 
ادامه داد: در حالی که این رقم در دولت های یازدهم و دوازدهم حدود 
۴ همت بوده است.وزیر نفت با اشاره به بهره برداری از ۱۷ پروژه کلان 
بالادســت و پایین دست صنعت نفت به ارزش ۱۸۰ همت در هفت 
استان با حضور سرپرست ریاست جمهوری کشور گفت: با بهره برداری 
از این پروژه ها ۱۵ هزار نفر اشــتغال زایی در کشور انجام خواهد شد 

و سالانه ۱۲۰ همت سوددهی برای کشور به همراه خواهد داشت.
اوجی تصریح کرد: با بهره برداری از ۱۷ پروژه کلان بالادســتی و 
پایین دســتی صنعت نفت بیش از ۱۰ هزار بشکه نفت، ۷.۵ میلیون 
لیتر گازوئیل یورو ۴ و ۵، 3 میلیون تن محصولات پتروشــیمی، ۱۸ 
میلیون بشکه ظرفیت ذخیره سازی نفت به تولید و ظرفیت ذخیره سازی 

کشور افزوده خواهد شد.
وی با اشاره با تردد روزانه ۱۷ هزار تانکر نفتکش در جاده های کشور 
برای جابه جایی فرآورده ها نفتی در کشور ادامه داد: امروز پروژه خط 

   سهم تعاون در اقتصاد کشور 7 درصد است
دولت سیزدهم با احیای سند توسعه بخش تعاون در ۲۸ اسفندماه ۱۴۰۱ درصدد افزایش سهم تعاونی به ۲۵ درصد در اقتصاد کشور است تا با احیای این 

سند شاهد رشد و کارایی تعاونی ها باشیم. این درحالی است که تعاون در دولت های گذشته مورد بی مهری و غفلت واقع شده بود.
این سند بعد از دستور رئیس جمهور شهید تهیه و به مدت ۶ ماه در کمیسیون های تخصصی، اصلی و فرعی دولت بررسی شد، سپس برای تصویب به صحن 
دولت رفت و بعد از تصویب در هیأت دولت، برای اجرا ابلاغ شــد که مســئول پیگیری این ســند شورای هماهنگی تعاون مرکب از رئیس جمهور و ۷ وزیر جهاد 
کشاورزی، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، صمت، اقتصاد، آموزش و پرورش، علوم، راه و شهرسازی و دو رئیس دستگاه شامل سازمان برنامه و بودجه، سازمان اداری 

و استخدامی و بانک مرکزی بود.
براســاس این ســند، ۸۰ حکم برای ۱۹ دســتگاه اجرایی پیش بینی شده است تا با تقسیم کار ملیّ برای انجام اقدامات و ارائه خدماتی همسو و هماهنگ در 

راستای توسعه بخش تعاون از اقتصاد قدم بردارند و تعاون را از عقب ماندگی که در دولت های گذشته به وجود آمده است به سوی رشد و تعالی سوق دهند.
طبق این ســند، دســتگاه های مختلف مکلف هستند براساس وظایفی که برعهده آنها محول شده است هر سه ماه یک بار به دبیرخانه شورا گزارش بدهند و 
نقاط قوت و ضعف در بخش تعاون را سنجیده و در صدد افزایش سهم و جایگاه تعاونی ها در اقتصاد ملی به نحو شایسته باشند. این سند چراغ راهی برای رونق 

بخش تعاونی با همکاری بخش دولتی است تا سهم بخش تعاون از هفت درصد فعلی به ۲۵ درصد افزایش یابد.
از آنجایی که بخش تعاون براســاس اصول ۴3 و ۴۴ قانون اساســی یکی از ارکان اقتصاد کشــور محسوب می شود، می تواند با مشارکت مردمی ظرفیت های 

اقتصادی و اجتماعی را ارتقا داده و منجر به کاهش هزینه ها در بخش های مختلف و رشد شاخص های اقتصادی شود.
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و اتاق تعاون ایران متولیان نظارت بر عملکرد بخش تعاون با همراهی بخش های مختلف هستند. درهمین زمینه نیز برنامه های 

مختلفی از این دو نهاد بخش خصوصی و دولت صورت گرفته است.

لوله انتقال فرآورده های نفتی در شمال شرق کشور به طول ۲۲۲ کیلومتر افتتاح می شود، تا پایان 
سال نیز این رقم به ۶۲۲ کیلومتر خواهد رسید.

وزیر نفت گفت: با توجه به قولی که در ابتدای امسال به شهید جمهور داده بودیم، تا پایان امسال 
ظرفیت تولید نفت از 3 میلیون ۶۰۰ هزار بشکه به ۴ میلیون بشکه می رسد، همچنین امسال تولید 
گاز 3۴ میلیون مترمکعب افزایش می یابد و در جمع آوری گازهای مشعل که امروز به ۱۶ میلیون 
مترمکعب رسیدیم این مقدار به 3۰ میلیون مترمکعب خواهد رسید، همچنین ۱۵ پتروشیمی تا 
پایان امســال قابل افتتاح خواهد بود و با توجه به این برنامه ریزی ها به فضل الهی در سال ۱۴۰3 

رشد اقتصادی گروه نفت و گاز ۱۵ تا ۲۰ درصد و مستمر خواهد بود.

 بهره برداری از 17 پروژه کلان بالادست و پایین دست صنعت نفت
۱۷ پروژه کلان بالادســتی و پایین دســتی صنعت نفت به ارزش ۱۸۰ هزار میلیارد تومان در 
۷ اســتان با حضور سرپرست ریاست جمهوری و جواد اوجی وزیر نفت به صورت ویدیوکنفرانس 
افتتاح و به بهره برداری رسید.این طرح ها شامل احداث ۸ مخزن ذخیره سازی با ظرفیت ۴ میلیون 
بشکه نفت خام و همچنین تکمیل پروژه مخازن بتنی خط انتقال نفت گوره-جاسک در استان های 
هرمزگان و بوشــهر«، »طرح نگهداشت و افزایش تولید میدان نفتی دانان در استان ایلام، شروع 
عملیات راه اندازی ایســتگاه تقویت فشــار وراوی در استان فارس، طرح کیفی سازی فرآورده های 
پالایشگاه تبریز در استان آذربایجان شرقی، طرح خط لوله ۱۴ اینچی تبریز-خوی ارومیه، تکمیل 
و راه اندازی واحد هیدروکرکینگ پالایشگاه آبادان در استان خوزستان، »طرح فاز نخست پتروشیمی 
هنگام در اســتان بوشــهر، شیرین سازی برج c۴ و همچنین ZLD پالایشگاه گاز بیدبلند در خلیج 
فارس و ایستگاه و پست برق ۴۰۰کیلو واتی ایثار در استان خوزستان، طرح تامین هوای خشک 
واحد چهارم پتروشیمی دماوند در استان بوشهر، طرح بازسازی واحدهای زایلین ها در پتروشیمی 
بوعلی استان خوزستان، احداث تاسیسات و تجهیزات پایانه صادراتی قیر و فرآورده های مرتبط در 
بندر شهید بهشتی چابهار استان سیستان و بلوچستان، طرح پتروشیمی نخل آسماری در استان 
خوزستان، پایانه ذخیره سازی و صادرات نفتی قشم در استان بندرعباس، »طرح توسعه مخازن و 
بندر فراکسو در استان بوشهر، شروع عملیات راه اندازی طرح جمع آوری گازهای مشعل در استان 
ایلام، بهره برداری از پتروشیمی آرین متانول در استان بوشهر و فاز نخست پتروشیمی پتروناد آسیا 
در استان خوزستان است.افزایش تولید نفت خام به میزان ۱۰ هزار بشکه در روز، جمع آوری گازهای 
مشعل به میزان ۴ چهار میلیون متر مکعب، افزایش ظرفیت ذخیره سازی نفت خام به میزان ۱۸ 
میلیون بشکه، افزایش تولید نفت گاز یورو ۵ به میزان ۵,۷ میلیون لیتر در روز، افزایش ظرفیت 
تولید محصولات پتروشیمی به میزان 3 میلیون تن در سال و افزایش خطوط لوله انتقال فرآورده به 
میزان ۲۲۲ کیلومتر، بخشی از دستاوردهای این طرح هاست؛ همچنین با بهره برداری از این پروژه ها 
افزون بر اشتغال زایی ۱۵ هزار نفری سالانه ۱۲۰ همت سودهی برای کشور به همراه خواهد داشت.

مرتضی قدیمی   |     وزیر نفت با اعلام اینکه تولید نفت اکنون به ۳.6 میلیون بشکه در روز رسیده است، گفت: بیش از 155 پروژه کلان به ارزش ۳4 میلیارد دلار در دولت سیزدهم در راستای تولید، تکمیل زنجیره ارزش و 
افزایش صادرات به بهره برداری رسیده است.

آگهی های ویژه
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۱۰۰ هزار هکتار زمین برای نهضت ملی مسکن
مریم لطفی    |    زمین شهری و روستایی نهضت ملی مسکن از 100 هزار هکتار گذشت که 10 برابر بیشتر از زمین مسکن مهر است.

وزیر کشور از احیای بیش از ۱۰ هزار واحد راکد در سراسر کشور در دولت سیزدهم خبر داد و گفت: شهید آیت الله رئیسی راه و منش جدیدی در زمینه مدیریت کشور ایجاد کرد که باید درس 
گرفته شود. احمد وحیدی وزیر کشور امروز در همایش ملی احیای بنگاه های اقتصادی کشور ضمن تسلیت ایام چهلم شهادت شهدای خدمت، گفت: »شهادت« به معنای اوج رضایت و بندگی 

است و لذا اوج شعف به شمار می رود. البته در اوج شهادت عزیزانمان غمگینیم اما شعفناک عروج ملکوتی خواهیم بود که چنین فرزندانی در دامن این ملت بزرگ ایران و اسلام رشد می کند.
وزیر کشور در ادامه تاکید کرد: حدود هشت هزار و ۸۰۰ واحد به صورت قطعی از ۱۰ هزار واحد در دولت سیزدهم احیا شد که باقی واحدها نیز در اولین فرصت مراحل احیا آنها صد درصدی 
خواهد شد، البته با احیا باقی مانده واحدهای راکد قطعاً از رقم احیای ۱۰ هزار واحد در دولت سیزدهم عبور خواهیم کرد.وی گفت: این روحیه نشان از پیوند عمیق مردم و انسجام آن با دولت 
است که این انسجام در خیزش مردم در بدرقه شهدای خدمت قابل مشاهده بود. شهید آیت الله رئیسی راه و منش جدیدی در زمینه مدیریت کشور ایجاد کرد که باید درس گرفته شود. شهید 

رئیسی حتی در زمان اوج کرونا همواره به فکر خدمت به مردم بود و برخلاف مسؤول های پیشین که حتی با مسؤولین کشور هم جلسه ای برگزار نمی کردند.

آیت الله رییسی رشد 
اقتصادی را از منفی ۴ به 

مثبت ۴ درصد رساند

  صدور  ۶1 هزار پروانه تخصصی برای 
مشاوران املاک 

 دبیر کارگروه کنترل بازار املاک و مستغلات 
با تاکید بر ضرورت اخذ پروانه تخصصی توســط 
مشاوران املاک از صدور ۶۱ هزار پروانه تخصصی 
از سال ۱۳۸۴ تاکنون توسط سازمان ثبت اسناد 

و املاک کشور، خبر داد.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، امروز ۳ 
تیر، جلسه ای با موضوع مشکلات دریافت پروانه 
تخصصی معاملات املاک در ساختمان وزارت راه 
و شهرســازی با حضور نماینده اداره ثبت اسناد 
و املاک کشور، نماینده پیشگیری از وقوع جرم 
قوه قضاییه و اتحادیه های شهرستان های استان 

تهران برگزار شد.
یاســر دســتمالچیان، دبیر کارگروه کنترل 
بازار املاک و مســتغلات گفت: در جلسه امروز 
از اداره ثبــت اســناد و املاک کشــور، نماینده 
پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه و اتحادیه های 
شهرســتان های اســتان تهران حضور داشت و 
مسائل و مشکلات مشاوران املاک را برای دریافت 
پروانه های تخصصی اعلام کرد که در این جلسه 
نمایندگان سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و 

قوه قضاییه به سؤالات اتحادیه ها پاسخ دادند.
وی ادامه داد: اداره ثبت اسناد و املاک استان 
تهران، آمادگی خود را برای دادن پاسخ مناسب 
به اتحادیه ها در خصوص معرفی مشاوران املاک 
بــرای اخذ پروانه تخصصی با معرفی مشــاوران 
املاک به اداره ثبت اســناد و املاک کشــور، و 
صدور پروانه تخصصی برای مشاوران املاکی که 

در آزمون پذیرفته می شوند اعلام کرد.
دبیر کارگروه کنترل بازار املاک و مستغلات 
کشــور ادامه داد: طبق اسناد ارائه شده از سوی 
اداره املاک و اسناد کشور از ابتدای سال ۱۳۸۴ 
تاکنون ۶۱ هــزار پروانه تخصصــی بنگاه های 
معاملات املاک در سراسر کشور صادر شده است 
که این رقم در دو ماه ابتدای امســال در استان 

تهران، بالغ بر ۴۰۰ پروانه تخصصی بوده است.
دستمالچیان با اعلام اینکه در حوزه شمیرانات 
امروز آزمون پروانه تخصصی مشاور املاک برگزار 
شــد، گفت: در حال حاضر حدود ۶۰ درصد از 
افرادی که با تجربه کافی در این حوزه تخصصی 
فعالیت می کنند در آزمون پذیرفته نمی شــوند 
بنابرایــن ضــرورت دارد تا کلاس هــا و مطالب 
آموزشــی کلاس ها مورد توجه این صنف برای 

فعالیت حرفه ای قرار بگیرد.
وی تصریح کــرد: بنگاه های معاملات املاک 
اســتان تهران بایــد در ۱۵ روز آینده آماری از 
افرادی که پروانه کسب دارند اما پروانه تخصصی 
ندارنــد به دبیرخانه کارگروه اعلام کنند تا اداره 
ثبت برنامه ریزی مناسب برای آموزش تخصصی 

این افراد را برنامه قرار دهد.

 مطالعات حریم گسلی ۹ شهر در دولت 
سیزدهم به اتمام رسید 

 رئیس بخش زلزله مرکز تحقیقات راه، مسکن 
و شهرسازی با بیان اینکه مطالعات حریم گسلی 
۹ شهر در دولت سیزدهم انجام شده که مراحل 
نهایی برای تصویب و ابلاغ را می گذراند از اتمام 
بازدیدهای میدانی مطالعات حریم گســلی ۲۴ 
شــهر دیگر توســط تیم های کارشناسی مرکز 
تحقیقات خبــر داد.به گــزارش از وزارت راه و 
شهرســازی، علی بیت اللهی با اشاره به اقدامات 
انجام شــده در شناسایی حریم گسلی شهرها و 
تدوین دستورالعمل های ساخت در این پهنه ها، 
اظهار داشت: در ســنوات گذشته حریم گسلی 
۶ شــهر تهران، تبریز، مشــهد، کرج، زنجان و 
کرمان شناســایی، مصوب و ابلاغ شد.وی افزود: 
در سال ۱۴۰۰ نیز دستورالعمل ساخت بر روی 
حریم گسلی توسط شــورای عالی شهرسازی و 
معماری ایران ابلاغ شد که بر اساس آن ساخت 
ساختمان های عمومی همچون بیمارستان ها و 
مدارس در این پهنه ها ممنوع شد.رئیس بخش 
زلزله مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرسازی 
توضیح داد: بر اســاس دســتورالعمل ساخت بر 
روی حریم گسلی ساخت ساختمان های مسکونی 
بــا ضوابطی در این پهنه ها مجاز اســت به این 
شــرط که میزان مخاطرات را به کمترین سطح 
خود کاهش دهد. از جمله مهم ترین این ضوابط 
شامل کاهش تعداد طبقات و مقاوم سازی است.

علی بیت اللهی افزود: شناســایی حریم گسلی ۹ 
شهر اردبیل، لاهیجان، ساری، قائمشهر، گرگان، 
شــیراز، سی ســخت، بم و ارومیه که در سنوات 
گذشــته مطالعــه آن ها مصوب شــد در دولت 
سیزدهم انجام شد که هم اکنون مراحل نهایی 

را برای تصویب و ابلاغ طی می کند.

 کالاهای امــوال تملیکی به ارزش 
۳۷00 میلیارد تومان به مزایده رفت

 معــاون بهره بــرداری و فــروش امــوال 
منقول ســازمان جمــع آوری و فروش اموال 
تملیکــی گفــت: مزایده شــماره ۲۸۰ این 
ســازمان به ارزش ســه هزار و ۷۰۰ میلیارد 
تومان از امروز دوشــنبه چهارم تیرماه آغاز 
شد.ســعید غلامی باغی با اشاره به برگزاری 
بزرگ ترین مزایده اموال منقول اظهار داشت: 
 در این مزایده یک هــزار و ۷۳۴ پارتی کالا 
شــامل لوازم خانگی، طلا، ســکه، خودروی 
ماشین آلات  راهسازی،  ماشین آلات  سواری، 
سنگین، موتورســیکلت، لوازم یدکی عرضه 

شده است.
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با توجه به اینکه نهضت ملی مســکن به عنوان بزرگترین برنامه ساخت 
مسکن در کشور در دولت سیزدهم اجرا شد، علاوه بر اینکه این طرح موجب 
افزایش تولید مســکن پس از سال ها رکود شده است، تأمین زمین در این 
طرح نیز عدد بی سابقه ای است. زمین نهضت ملی مسکن در شهرها و روستا 
بیش از ۱۰۰ هزار هکتار است که در مقایسه با ۸ هزار هکتار زمین مسکن 
مهر، رشــد حدود ۱۰ برابری را نشــان می دهد. این زمین ها دولتی است و 

هزینه های آماده سازی آن نیز توسط دولت پرداخت می شود.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه از ابتدای دولت تاکنون اجرای واحدهای 
نهضت ملی مســکن از ۲ میلیون و ۶۵۳ هزار واحد عبور کرده که بیش از 
۵۶۰ هزار واحد آن تکمیل و تحویل متقاضیان شده است، از تأمین بیش از 
یک صد هزار هکتار زمین برای اجرای قانون جهش تولید مسکن در سراسر 

کشور خبر داد.
مهرداد بذرپاش در ســفر به اســتان لرستان گفت: یکی از کارهای ما در 
دولت و موضوع مورد پیگیری رئیس  جمهور شهید، نهضت ملی مسکن است 
که شتاب مناســبی بویژه در بخش تأمین زمین شهری و روستایی و سایر 
موارد گرفته است. هم اکنون ساخت نهضت ملی مسکن در سراسر کشور از 
عدد ۲ میلیون و ۶۵۳ هزار واحد عبور کرده و از این تعداد ۵۶۰ هزار واحد 
تکمیل و تحویل مردم شده است. باقیمانده نیز در مسیر اتمام و تحویل به 

متقاضیان است.
عضو کابینه دولت سیزدهم ادامه داد: تأمین زمین شهری و روستایی در 
سراســر کشــور از یک صد هزار هکتار عبور کرد و این یک عدد تاریخی در 
بخش مسکن بعد از انقلاب اسلامی به شمار می رود.وزیر راه و شهرسازی با 
بیان اینکه نیاز استان لرستان در بخش تأمین زمین ۳ هزار هکتار است، از 
تأمین بیش از ۲ هزار هکتار زمین در استان خبر داد و افزود: باقیمانده اراضی 

در حال تأمین است که بتدریج به ساخت مسکن اختصاص خواهد یافت.
بذرپاش با اشاره به افتتاح بیش از ۳ هزار و ۱۹۰ واحد مسکونی در بخش 
شهری و روستایی در پروژه نهضت ملی مسکن استان لرستان گفت: همچنین 
در سفر امروز عملیات اجرایی ۱۰ هزار واحد مسکونی در لرستان آغاز شد.

همچنین در جریان سفر وزیر راه و شهرسازی به لرستان، یک هزار قطعه 
زمین در قالب طرح نهضت ملی مسکن به متقاضیان این استان واگذار شد.

  تحویل ۳00 هزار واحد مسکونی روستایی به متقاضیان
بذرپاش افزود: در روستاهای سراسر کشور نیز احداث واحدهای مسکونی 
از عدد ۵۵۰ هزار واحد عبور کرده که نزدیک به ۳۰۰ هزار واحد آن تکمیل 
و تحویل شده است.به گفته این مقام مسئول، هدف گذاری دولت سیزدهم 

تحویل یک میلیون قطعه زمین روســتایی به مردم است که تاکنون حدود 
۶۰۰ هزار قطعه تأمین و بیش از یک صد هزار قطعه تحویل مردم شده است.

بذرپاش ضمن اظهار امیدواری برای تداوم برنامه های دولت سیزدهم در بخش 
مسکن توسط دولت بعدی، گفت: امیدواریم که تکمیل واحدهای مسکونی آغاز 
شده و واگذاری زمین به متقاضیان یکی از اولویت های دولت بعدی باشد تا 
متقاضیان در سریع ترین زمان ممکن بتوانند واحدهای خود را تحویل بگیرند.

 
 تکمیل و تحویل 1۳۸ هزار واحد مسکن مهر در دولت سیزدهم

وی توضیح داد: در بخش واحدهای مسکونی مهر باقیمانده از ۲۴۰ هزار 
واحد رسیده به دولت سیزدهم بیش از ۱۳۸ هزار واحد مسکونی مهر تکمیل 
و تحویل مردم شد. برنامه این بوده است که باقیمانده واحدها تا پایان امسال 

تکمیل و تحویل مردم شود.
بذرپاش ادامه داد: با عزم دولت در یک سال اخیر بخش فراوانی از واحدهای 

مسکونی مهر تکمیل و تحویل مردم شد.
 

  تسهیلات قرض الحسنه مسکن ملی برای اقشار کم درآمد
هادی عباسی معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی در آیین 
واگذاری تعدادی از واحدهای مسکن ملی در خرم آباد گفت: وام قرض الحسنه 
برای تکمیل آورده دهک های یک تا چهار و مددجویان تحت پوشش نهادهای 

حمایتی پرداخت می شود.
وی درخصوص برخی درخواست های تحویل گیرندگان واحدهای نهضت 
ملی مسکن بیان کرد: وزارت راه و شهرسازی زمین را با هزینه صفر در اختیار 

مردم قرار داده است و سودی هم دریافت نمی کند.
وی افزود: نرخ تسهیلات ۲۳ درصد بود که با پیگیری وزیر راه و شهرسازی 
به ۱۸ درصد کاهش یافت و اقساط نیز حدود ۱۲۰ میلیون ریال در ۲ سال 
نخســت تعیین شده بود که به ۵۹ میلیون ریال کاهش یافت و این رقم در 

سال سوم افزایش پیدا می کند که بانک باید آن را اجرا کند.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه باید پایان کار اخذ تا با ضمانت 
یک ضامن وام پرداخت شود، اظهار داشت: قیمت نهایی و تمام شده، با هیأتی 
متشکل از وزارتخانه، استانداری، راه و شهرسازی مشخص می شود تا ظرف یک 
هفته اگر تأخیر تحویل غیرمجاز باشد، از مطالبات پیمانکار تعیین تکلیف شود.

عباسی با اشاره به پرداخت وام قرض الحسنه برای تکمیل آورده دهک های 
یک تا چهار و مددجویان تحت پوشش نهادهای حمایتی ادامه داد: بر اساس 
قانون مجلس شورای اسلامی مالیات بر ارزش افزوده به خرید مصالح تعلق 
می گیرد و مالیات بر عملکرد هر واحد برای پیمانکار سه میلیون ریال است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/04/06
شماره : 1662

 ایران بهترین  مسیر برای کریدرو شدن

ثبت قرارداد ها مسکن الزامی شد

 سرپرست معاونت خدمات تجاری سازمان توسعه تجارت ایران با تایید رشد ۵۴ 
درصدی حجم ترانزیت در دولت ســیزدهم، برضرورت ایجاد شرکت های حمل ونقل 

مشترک تاکید کرد.
به گزارش از ســازمان توسعه تجارت ایران، سید علی امامی دوره حاضر را عصر 
زنجیره های تامین نامید و افزود: در دوره پسا کرونا، رقابت پذیری کشورها و دسترسی 
آنها به بازارهای جهانی از طریق شــبکه های حمل ونقلی جدید میسر شد، از این رو 
کشــورها به صورت جدی در پی ایجاد مســیرهای کریدوری هســتند تا تبدیل به 

سرزمین کریدوری شوند.
وی برخی تنش های سیاسی در منطقه را به چالش های در اختیار گرفتن مسیرهای 
پیرامونی نسبت داد و گفت: مزیت های کریدورهای موجود در توسعه تجارت خارجی، 
بی شمار هستند که مزیت های اقتصادی، امنیتی و سیاسی جزو مهم ترین مزیت های 

تبدیل شدن به سرزمین کریدوری است.
سرپرست معاونت خدمات تجاری سازمان توسعه تجارت تاکید کرد: ایجاد اشتغال، 
افزایش تولید، افزایش خدمات ارزش افزوده در حوزه حمل ونقلی جزو مهم ترین آثار 
فعال شدن کریدورهاست؛ در حال حاضر سعی داریم علاوه بر حمل کالاها از مسیر 
ایران،از رویه پردازش، فرآوری و تغییرات در محصول ترانزیتی استفاده تا بتوان از این 

طریق با بهره گیری از ظرفیت های داخلی درآمد بالاتری را حاصل کنیم.
امامی با اشاره به عبور کریدور شمال-جنوب و کریدور شرق-غرب، گفت: در دولت 
سیزدهم حجم تراتزیت حدود ۵۴ درصد رشد را تجربه کرده است؛ کریدور شمال – 
جنوب با راه اندازی خط ریلی کاسپین – رشت به نوعی به صورت ترکیبی راه اندازی 
شــد و می توان گفت که امکان عبور بار روسیه به اقیانوس هند از مسیر ایران فراهم 

شده است.وی بیان کرد: جنگ اوکراین هزینه حمل ونقل روسیه به اقیانوس هند را 
افزایش داده است همچنین امکان تهدید کشتی های روسیه در بنادر نوردوز و دریای 
سرخ بالا رفته است از این رو بخشی ازبارهای اقیانوس هند می تواند از مسیر ایران و 
با عبور از ریل جدید به مقصد برسد.این مقام مسئول با تاکید بر ایجاد خطوط منظم 
در حــوزه دریای خزر و خطوط ریلی، افزود: ظرفیت ریل ایران بر اســاس اطلاعات 
اعلام شده بین ۱ تا ۳ میلیون تن است از این رو باید ظرفیت ها افزایش و زیرساخت ها 
قوی تر شود. به نظر بنده مجموعه تجارت خارجی و شبکه حمل و نقل باید در پی 
ایجاد شــرکت های حمل ونقل مشترک باشند به این معنا که با همکاری چندجانبه 
بین این شرکت ها هم امکان جذب بار برای این مسیر بیشتر شود و هم سرعت انتقال 
بار در کریدور مذکور افزایش یابد.امامی با بیان اینکه زیرســاخت های مطلوب برای 
کریدورهای فعال در ایران ایجاد شده است، گفت: مسیر ایران باز شده است مشروط 
بر اینکه برای این مسیر بار بیایید اگر بتوانیم برای این مسیرها تامین بار کنیم بدون 
تردید ایران یکی از بهترین  مسیرها برای کریدور شدن است.بر اساس این گزارش، 
آمار دو ماهه ســال جاری نیز نشــان می دهد بیش ۱۲۵ هزار دستگاه ناوگان ایرانی 
و خارجیحامل۹.۲ میلیون تن از ایران ترانزیت شــده که نسبت به دوره مشابه سال 

قبل رشد ۷۸ درصدی را تجربه کرده است.

مدیرکل راه وشهرســازی استان تهران گفت: ثبت قرارداد های مسکن در سامانه 
خودنویس بویژه توسط مشاوران املاک استان تهران از ابتدای تیرماه الزامی شده و 
باید تمامی مشاوران املاک پروانه تخصصی دریافت کند.  حسین جنتی در خصوص 
جلسه کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک و مستغلات اعلام کرد: روز گذشته جلسه 
کارگروه تنظیم بازار املاک و مســتغلات با حضــور نمایندگانی از قوه قضائیه، اتاق 
اصناف، وزارت صنعت و معدن، راه و شهرســازی و اتحادیه املاک در سالن جلسات 
معاونت مســکن و ساختمان وزارت راه وشهرسازی برگزار شد. وی افزود: اخذ پروانه 

تخصصی حرفه ای توسط بنگاه های مشاور املاک یک الزام است. جنتی با بیان اینکه 
صاحبان بنگاه های مشاور املاک باید به این حرفه به شکل یک فعالیت کاملًا حرفه ای 
و تخصصی نگاه کنند گفت: مشاوران املاک پس از طی دوره های آموزشی و اخذ نمره 

قبولی نسبت به اخذ پروانه تخصصی املاک اقدام کنند. 
وی تصریح کرد: اشــخاصی که می خواهنــد در صنف بنگاه های معاملات املاک 
فعالیت کنند حتماً قبل از بارگذاری مدارک فعالیت کاری شان باید نسبت به دریافت 
پروانه تخصصی اقدام کنند. وی از تعزیرات اســتان تهران خواست در راستای عمل 

به مواد ۷، ۵ و ۱۴ قانون ســاماندهی بازارزمین، مســکن و اجاره بها نسبت به انجام 
تکالیف قانونی دراین خصوص اقدام کنند. جنتی از طرح تشدید نظارت بر بنگاه های 
معاملات املاک، لزوم ثبت قرارداد ها در سامانه خودنویس از ابتدای تیرماه خبر داد 
و گفت: در این خصوص رؤســای راه و شهرسازی در شهر های استان تهران باید در 
هماهنگی کامل با تعزیرات، اتاق اصناف، دادستانی و اتحادیه مشاوران املاک، اقدام 
وعملکرد ماهانه را رصد کرده و مراتب را به دبیرخانه شورای مسکن استان تهران به 

صورت ماهانه ارسال کنند.

وی با تأکید بر اینکه تا یک ماه باید استاندارد تمام آسانسورها اخذ شود، 
اظهار داشت: پیمانکار متعهد است تا یکسال هر نقصی در پروژه ایجاد شد، 
برطرف کند چون سپرده حسن این تعهدات را نزد راه و شهرسازی داشته 

و تا انجام ندهد، پرداخت نمی شود.

  آغاز عملیات اجرایی راه آهن خرم آباد- اندیمشک
همچنین روز گذشــته با حضور وزیر راه و شهرسازی عملیات اجرایی 
راه آهن خرم آباد- اندیمشک آغاز شد.طی این پروژه خط ریلی از خرم آباد 
به پلدختر و اندیمشــک احداث خواهد شد و هدف آن نیز دوخطه کردن 
راه آهن تهران-بندر امام خمینی)ره( اســت. با احداث این پروژه وضعیت 
حمل  و نقل کالا و مسافر در مسیرهای کریدوری شمال-جنوب بهبود پیدا 
می کند و می توان امیدوار بود که با این طرح، وضعیت اقتصادی منطقه و 
کشور تغییرات مطلوبی را تجربه کند. قرارداد اجرایی این پروژه بین قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیا و شرکت ســاخت و توسعه زیربناهای حمل  و نقل 
کشور به ارزش ۲۴ همت منعقد شده و قرارگاه تجهیز کارگاه را نیز انجام 

خواهد داد تا در آینده نزدیک، این محور کریدوری به بهره برداری برسد.
بذرپاش در مراســم آغاز عملیات اجرایی راه آهن خرم آباد-اندیمشک 
گفت: امیدواریم رشــد ترانزیت در کشور که در سال گذشته رقم مطلوبی 
بود با سرعت بیشتری ادامه پیدا کند؛ چرا که این حوزه می تواند به اندازه 
نفت برای کشور تولید ثروت کند و با همت بیشتر باید اهدافی که در این 

بخش داریم، محقق کنیم.
وزیر راه و شهرســازی گفت: پروژه راه آهن درود-خرم آباد به پلدختر و 
اندیمشک می رسد و یکی از خطوط کریدوری شمال-جنوب-غرب کشور 
محســوب می شود. این خط راه آهن نه تنها اثر مناسبی در اقتصاد استان 
درخصوص جابه جایی کالا و مســافر دارد، بلکه در اقتصاد کل کشــور نیز 

اثری راهبردی خواهد داشت.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اتصال بندر امام خمینی)ره( از این محور 
به مناطق شمال غرب و سایر نقاط کشور، عنوان کرد: این خط با دسترسی 
مناسبی که برای جابه جایی بار و مسافر ایجاد می کند، یکی از نقاط اصلی 
کریدوری که بخشــی از نیازهای واردات و صادرات کشور نیز از این محل 

برآورده می شود را به سایر نقاط کشور متصل خواهد کرد.
 بذرپاش افزود: بخش زیادی از نهاده های کشور از بندر امام خمینی)ره( 
وارد می شود و نیازهای بخش کشاورزی می تواند از این بندر تأمین شود و 
در پی آن رساندن ارزان و مناسب کالا به نقاط مختلف کشور صورت گیرد.

بــه گفته وزیر راه و شهرســازی، این خط ریلی نقــش ترانزیتی قابل 
توجهــی نیز خواهد داشــت و کشــورهای ترکیه، عراق، گرجســتان و 
 روســیه می توانند از این خط برای دسترســی به آب هــای جنوب ایران 
اســتفاده کنند و این محور می تواند نقش مهمی در حوزه کریدور شمال-

جنوب داشته باشد.
بذرپاش در ادامه توضیح داد: طول این محور ۳۳۲ کیلومتر است و در 
دو قطعه کار دنبال می شود. قطعه اول که دورود-خرم آباد است و تاکنون 
۵۵ درصد پیشرفت داشته است. در سال گذشته حدود ۱۲ درصد پیشرفت 
را در این پروژه را شاهد بوده ایم که به متوسط ماهانه یک درصد پیشرفت 
می رســد و عدد قابل توجهی است. وزیر راه و شهرسازی گفت: بابت این 
قطعه حدود ۹۳۰ میلیارد تومان منابع از محل استجازه مقام معظم رهبری 
از تهاتر نفت تأمین شد و کارگاه فعال تر از گذشته به کار خود ادامه خواهد 
داد. وی درخصوص پیش بینی زمان بهره برداری از قطعه درود-خرم آباد گفت: 
تاکنون ۵۵ درصد پیشــرفت پروژه صورت گرفته و با منابع قابل توجهی 
که برای این طرح تزریق می شــود، حداکثر تا ۳ سال آینده این پروژه به 

بهره برداری خواهد رسید.
وزیر راه و شهرسازی همچنین در حاشیه بازدید از ورزشگاه ۱۵ هزارنفری 
خرم آباد ضمن اعلام تکمیل این ورزشــگاه، گفت: این ورزشگاه که توسط 
ســازمان مجری ساختمان ها و تأسیسات عمومی و دولتی ساخته شده به 
اتمام رســیده و مقرر است تا با تأمین چمن مرغوب تر برای این ورزشگاه 

خدمات بهتری به استفاده کنندگان ارائه شود.

  رشد ۶۹ درصدی ترانزیت
بذرپاش در آیین آغاز عملیات اجرایی راه آهن خرم آباد- اندیمشک گفت: 
تا سال گذشته ترانزیت جاده ای ایران ۵۸ درصد رشد داشته و از ۹.۳ میلیون 

تن به بیش از ۱۴ میلیون تن رسید. 
همچنین  در سه ماهه امسال ترانزیت جاده ای ۶۹ درصد و مجموع کل 
ترانزیت کشــور ۵۵ درصد رشد داشته که با تداوم این روند از ۲۰ میلیون 
تن عبور خواهد کرد. وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: در حال حاضر ایران 
به سرزمین لجستیکی و ترانزیتی تبدیل شده و مسیری ایمن برای ترانزیت 
کالاهای بین المللی است و این نتیجه نشست های ملی و بین المللی رئیس 
جمهور شــهید و دیپلماسی منطقه ای بود. بذرپاش  با بیان اینکه ترانزیت 
می تواند به اندازه صنعت نفت برای کشــور تولید ثروت کند، یادآور شــد: 
در طول سه سال دولت  رشد ۶۰ درصدی سالیانه ترانزیت با همت رئیس 

جمهور شهید محقق شد.

یکی از کارهای ما در 
دولت و موضوع مورد 

پیگیری رئیس  جمهور 
شهید، نهضت ملی 

مسکن است که شتاب 
مناسبی بویژه در بخش 

تأمین زمین شهری و 
روستایی و سایر موارد 
گرفته است. هم اکنون 

ساخت نهضت ملی 
مسکن در سراسر 

کشور از عدد ۲ میلیون 
و ۶۵۳ هزار واحد عبور 

کرده و از این تعداد 
۵۶0 هزار واحد تکمیل 

و تحویل مردم شده 
است. باقیمانده نیز در 

مسیر اتمام و تحویل به 
متقاضیان است.
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فیبرنوری یادگار ماندگاردولت سیزدهم

ابوالفضل حمیدی      |     وضعیت لایه دسترسی ثابت درابتدای این دولت فاجعه بود.
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معاونوزیرکشورگفت:بیشاز۱۰هزارواحدراکددرسراسرکشوردردولتسیزدهماحیاشدهکهاینفرآیندیکاقدامبیمانندطیدهههایاخیربهشمارمیرود.
محسنکوششتبارمعاونهماهنگیاموراقتصادیوتوسعهمنطقهایوزارتکشورامروز)دوشنبه،چهارمتیرماه(درهمایشملیاحیایبنگاههایاقتصادیکشوربااشارهبهاینکهدرسهسال
خدمتدولتشهیدرئیسیبیشاز۱۰هزارواحدراکددرسراسرکشوراحیاشدهاست،گفت:اینیکاقدامبیمانندطیدهههایاخیربهشمارمیرودکهشهیدرئیسیاززمانیکهرئیسقوه

قضائیهبودآنراآغازکردوتاآخرینلحظهعمربابرکتشانادامهدادند.
ویاحیایواحدهایراکدرایکیازابزارهایرشداقتصادیومطالبهمردمعنوانکردوافزود:اینمیراثدولتسیزدهمکهدرآنبخشیازواحدهایراکدازتحتتملکبانکهاخارجواحیاشد
دراشتغالزاییوآسایشخانوادههاتأثیرمستقیمیداشتهاست.کوششتبارادامهداد:اعدادوآماردردولتسیزدهمگواهبرایناستکهرشدوتوسعهاقتصادیدرایندولترخداد،البتهاخباررشد

اقتصادیدردولتشهیدرئیسیبارهابهگوشرسیدهو۱۲۰هزارفرصتشغلیمستقیمحاصلاحیای۱۰هزارواحدراکداست.

۱۰ هزار واحد اقتصادی 
راکد در دولت سیزدهم 
احیا شد

برای رفع مشکلات این 
حوزه کار سختی را آغاز 

کردیم که نیاز به مرد 
میدان و همدلی ملی 

داشت.
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وزیرارتباطاتدرفردوسیهشهریاربااشارهبهاینکهوضعیت
لایهدسترســیثابتدرابتدایدولتسیزدهمفاجعهبود،گفت:
برایرفعمشــکلاتاینحوزه،پروژهفیبرنوریمنازلوکسبو
کارهااززمانآغازدولتسیزدهمشروعشدتایکیادگارماندگار
ازایندولتورئیسجمهوریشهیددرحوزهارتباطاتباقیبماند.
عیسیزارعپوروزیرارتباطاتدرآستانهعیدغدیرخمودههولایت
وامامتدرآیینافتتاحپروژهفیبرنوریشهرستانهایفردوسیه،

شاهدشهر،گلستانوچهاردانگهاستانتهرانبااشارهبهمباحثی
کهدراینروزهادربارهزیرســاختهــایارتباطیدرایندولت
مطرحاست،اظهارداشت:شبکههایارتباطیلایههایمختلفی
داردکهدریکدههگذشــتهقبلازایندولتوضعیتبرخیاز
اینلایههافاجعهبود.ویبااشارهبهچهارلایهدسترسی،تجمیع
)شــبکهداخلشهرواستان(،شبکهمادرارتباطیو»گیتوی«
بینالمللبهعنوانلایههایاصلیشبکهارتباطیکشور،افزود:در

اینمیانلایهدسترسیدرحوزهثابتوشبکهتجمیعدرتعدادزیادیازاستانهاوضعیتفاجعه
باریداشــتودرحالیکهدرکشورهایدیگر۱۰تا۱۵سالقبلتربرایاستفادهازتکنولوژی
فیبرنوریاقدامکردهبودند،امادرکشورهیچاقدامیدراینحوزهنشدهبود.زارعپوربااشارهبه
اینکهارتباطاتهمراهبهتنهایینمیتواندنیازمردمراتامینکند،گفت:برایرفعمشکلاتاین

حوزهکارسختیراآغازکردیمکهنیازبهمردمیدانوهمدلیملیداشت.

 پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها هم اکنون در ۶۰۰ شهر آغاز شده
ویبااشارهبهاینکهپروژهفیبرنوریمنازلوکسبوکارهاهماکنوندر۶۰۰شهرآغازشده
و۲۰۰شهربهاتمامرسیده،افزود:اینپروژهاززمانآغازدولتسیزدهمشروعشدتایکیادگار
ماندگارازایندولتورئیسجمهوریشهیددرحوزهارتباطاتباقیبماند.وزیرارتباطاتبهراه
اندازی۹هزارسایتنسل۴و۴.۵وآغازتوسعهنسلپنجموراهاندازی۱۹۰۰سایتنسلپنجم
دردولتسیزدهماشارهکردوگفت:درلایهتجمیعنیزمشکلاتنیمیازاستانهاحلونیمی

دیگرنیزدرحالحلاست.

 ۵ برابر شدن ظرفیت مراکز تبادل ترافیک کشور
ویازپنجبرابرشدنظرفیتمراکزتبادلترافیککشورخبردادوافزود:ظرفیتاینمراکز
از۶به۳۰ترابیتبرثانیهافزایشیافت.زارعپوربهافزایشظرفیتشبکهانتقالوIPشبکهمادر
ارتباطیکشورهماشارهکردوگفت:دراینکمترازسهسالبهاندازهسیسالقبلازدولت
سیزدهمبهظرفیتشبکهمادرارتباطیکشورافزودهشدهاست.زارعپورحجمترافیکداخلرا
۵۰درصداعلامکردوگفت:باحمایتازسکوهایبومی،سهمترافیکداخلازترافیکمصرفی
کاربرانازیکچهارمبه۵۰درصدرسیدهاستومجموعترافیکمصرفیداخلیوخارجیکاربران
همدوبرابرشــدهاست.وزیرارتباطاتبابیاناینکهبااینحجمازخدمات،کمانصافیاستکه
اینگونهبرخوردشود،گفت:اینبسترزیرساختتوسعهکشوراستودرآیندهنزدیکتماممشاغل

بهاینبسترمنتقلمیشوند.

 تا پایان سال مشترکان فیبرنوری به ۴ تا ۵ برابر امروز می رسد
وزیرارتباطاتاظهارامیدواریکردباپیگیریوتلاشمدیرانمحلیتاپایانسالمشترکان
فیبرنوریبه۴تا۵برابرامروزبرسد.دراینمراسمهمچنینقراردادهایاجرایپروژهفیبرنوری
منازلوکسبوکارهایشهرهایملارد،قدس،ورامین،بومهن،رباطکریمواسلامشهرتوسط
شهرداراناینشهرهابااپراتورهایمنتخببهامضارسید.باحضوروزیرارتباطات،استاندارتهران
،امامجمعهوفرماندارشــهریار،شــهردارومسئولینشهریواستانیآئینافتتاحپروژهبزرگ
فیبرنوریمنازلوکسبوکارهایاستانتهرانبرگزارشد.وزیرارتباطاتپروژهفیبرنوریمنازل
وکسبوکارهایشهرهایشاهدشهر،فردوسیه،گلستانوچهاردانگهدراستانتهرانراافتتاح
کردوبیشاز۱۰۳هزارخانواردراینشهرهابهاینترنتفیبرنوریدسترسیپیداکردند.دراین
شهرهاظرفمدت۸ماهبانزدیکبه۱۲۰کیلومترحفاریوداکتگذاریتوسطاپراتورایرانسل،

بیشاز۱۰۳هزارخانوارتحتپوششفیبرنوریقرارگرفتند.

 مالیات ابزار اصلی تامین منابع پایدار 
بودجه و کنترل استقراض از بانک مرکزی

نمایندهمجلسشــورایاسلامیگفت:در
سالگذشــتهدرآمدهایمالیاتیازدرآمدهای
نفتیپیشــیگرفتواینمالیاتهــاعمدتاًاز
افرادوشــرکتهایبزرگوثروتمنداخذشدو
برایتامینمنابعنیــازیبهچاپپولنبودکه
نشــانمیدهدبامدیریتدرستواخذمالیات
عادلانه،میتوانبسیاریازمشکلاتمالیکشور

راحلکرد.
۸۰۷مودیمالیاتی۳۰درصدمالیاتکشوررا
پرداختکردهاندویکدرصدازاصناف،نیمیاز
مالیاتکلاصنافرابهعهدهداشتهاند.اینآمار
نشاندهندهایناستکهمالیاتبهطورعمدهاز
دانهدرشتهاوافرادیکهدرآمدهایبالاییدارند،
اخذشدهاســت.چنینرویکردیتوانستهاست
مانعچاپپولوافزایشنقدینگیدرکشورشود.
اینسیاســتهایمالیاتــی،کهباتلاشهاو
راهبردهایشهیدرئیسیهمراهبوده،نهتنهابه
کاهشفشارمالیبراقشارضعیفترجامعهکمک
کرده؛بلکهبااستفادهازدرآمدهایمالیاتیپایدار،
توانستهزینههایامورجاریوتوسعهایکشوررا
تأمینکند.ایناقدامات،نقشمهمیدرتوسعه
پایدارکشــورایفاکردهونشــاندهندهاهمیت
اســتفادهازمالیاتبهعنوانیکابزارکلیدیدر

مدیریتاقتصادیوتوسعهزیرساختهااست.
اکبرپولادیباغبهادرانینمایندهدوازدهمین
دورهمجلسشــورایاســلامیدرگفتوگوبا
خبرنــگاراقتصــادیایرنا،بااشــارهبهاهمیت
مالیاتدرکنتــرلنقدینگیاظهارکرد:مالیات
میتوانــدنقشمهمــیدرکاهــشنقدینگی
وتأمیــنمنابعمالــیبــرایپرداختحقوق
پرســتاران،آتشنشانان،معلمانودیگرمشاغل

عمومیایفاکند.
ویافزود:بااســتفادهازدرآمدهایمالیاتی
بهجایچاپپول،میتوانامورجاریکشــور
رامدیریــتکردهوازتــورمجلوگیریکرد.در
سالگذشته،درآمدهایمالیاتیکشورافزایش
چشمگیریداشــتوحتیازدرآمدهاینفتی
پیشیگرفت.ایننشانمیدهدکهنظاممالیاتی
بهدرستیعملکردهوتوانستهاستمنابعمالی

قابلتوجهیراتأمینکند.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

   فروش طلای دست دوم به صورت رسمی ممنوع شد
رئیسکمیسیونتخصصیاتاقاصنافایرانازحذفکدآیسیکفروشطلایمستعملازسامانهنویناصنافوممنوعیتفروشآندرطلافروشیهاخبردادوگفت:اتحادیههاپسازاطلاعرسانیودادناخطارهایلازم،میتوانندنسببهاعمالقانون
نسبتبهواحدهایمتخلفاقدامکنند.کیومرثامیریان،رئیسکمیسیونتخصصیطلاوجواهراتاقاصنافایرانضمنتبریکبهمناسبتفرارسیدنروزملیاصنافاظهارکرد:پسمطرحشدنموضوعفروشطلایدستدومومستهلکدراینکمیسیون
تخصصیوپیگیریمجدانهموضوعازطریقمکاتباتوجلساتمستمرباوزارتصمت،ادارهاستاندارد،درخواستکمیسیونتخصصیطلاوجواهراتاقمبنیبرحذفکدآیسیکفروشطلایمستعملازسامانهنویناصنافبهانجامرسید.ویافزود:باتوجه
بهاهمیتموضوعحمایتازتولیدکنندگانوهمچنینحمایتازمردموخریدارانبرایجلوگیریازخریدطلاهایفاقداستاندارد،خوشبختانهاینموضوعبهانجامرسیدوبدینترتیبهیچواحدصنفیاجازهفروشطلایدستدومندارد.امیریانتصریح
کرد:اتحادیههایسراسرکشورمیتوانندبااطلاعرسانیوارسالاخطاریهلازمبهواحدهایصنفیتحتپوششخودومشخصکردنیکضربالاجلیکماهه،نسبتبهاعمالماده۲۷و۲۸قانوننظامصنفیبرایپلمبویاابطالپروانهکسبواحدهای

صنفیمتخلفیکهاقدامبهفروشطلایدستدومبدوناستانداردمیکنند،اقدامکنند.
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کشاورزی 

بهسازی و روکش آسفالت 
۵۰ کیلومتر از راه های 

استان همدان 

همدان- مدیرکل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان همدان از بهسازی و اجرای ۵۰ کیلومتر روکش آسفالت در راههای شریانی،اصلی،فرعی و روستایی استان طی سه ماهه نخست 
ابتدای سال خبر داد: به گزارش روزنامه آوای اقتصاد مهرداد آهکیدر گفتگو با خبرنگارما گفت: بالغ بر ۵۶ فقره قرارداد با مبلغ پیمان حدود ۱۲ هزار میلیارد ریال بمنظور بهسازی و روکش 
راههای شریانی و غیر شریانی استان همدان منعقد شده و امیدواریم در صورت تامین بموقع اعتبارات مورد نیاز و با توجه به محدودیت فصل کاری در همدان بتوانیم همچون سال گذشته 

بیش از تعهد در محورهای همدان بهسازی و روکش آسفالت انجام دهیم. 
وی ادامه داد: امسال ۴۵ اکیپ بهسازی، روکش آسفالت و درزگیری در سطح راههای شریانی،اصلی،فرعی و روستایی استان فعالیت دارند، و ۹ اکیپ امانی نیز بطور جداگانه مشغول 
لکه گیری و چاله گیری محورهای همدان هستند.  وی افزود: عملیات اجرایی ۵۰ کیلومتر بهسازی و روکش آسفالت در محورهای: همدان- کرمانشاه،کبودرآهنگ-شیرین سو،لالجین-

کوریجان،فرسفج-چاشخوره، کبودرآهنگ- خان آباد، ملایر- همدان،فامین- دخان، محورسداکباتان اجرا شده است. 

با تخریب جنگل ها 
و مراتع تا سال 

۲۰۵۰ یک درجه 
سانتیگراد به دمای 

جهان افزوده خواهد 
شد.
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چهارشنبه 1403/04/06
شماره : 1662

34 میلیون بازیکن در عرصه بازیهای ویدئویی در سطح کشور فعالیت دارند 
رضا احمدی دبیرنهمین جام قهرمانی بازی های ویدئویی کشــور گفت: بر اساس 
آخرین پیمایش صورت گرفته تعداد 3۴ میلیون بازیکن در عرصه بازی های ویدئویی 
در کشور روزانه ۹۰ دقیقه فعالیت می کنند .     به گزارش روابط عمومی اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان بوشــهر، احمدی در دومین نشست برنامه ریزی و 
هماهنگی نهمین جام قهرمانی بازی های ویدئویی در بوشهر گفت: از زمان تاسیس 
بنیاد بازی های رایانه ای در سال ۱387 بیش از ۵۰۰۰ بازی ایرانی توسط ۵۰۰ شرکت 
داخلی ساخته شده است که تعداد ۴۰۰۰ نفر در این شرکت ها مشغول به کار هستند.

وی افزود: در سال گذشته مجموعا یک میلیون و پانصدهزار نفر از سراسر کشور 
در این دوره از بازیها شــرکت کردند که امسال با تاکید وزیرمحترم فرهنگ، رویکرد 
بازی ها را تغیر داده ایم و این مسابقات با رویکرد نگاه به تولید محتوا، ایجاد شور و 
نشاط در خانواده های ایرانی، معرفی بازی های رایانه ای با کیفیت، پررنگ کردن نقش 

آموزش در بین خانواده ها و در دو بخش حضوری و آنلاین )برخط( برگزار می شود. 
دبیر نهمین جام قهرمانی بازی های ویدئویی ادامه داد: زمان ثبت نام مســابقات 

استانی در نهمین جام قهرمانی بازی های ویدئویی  را از ۲۹ خرداد دانست و افزود: 
نفرات اول تا سوم در هر استان به مرحله کشوری مسابقات که شهریور ماه در تهران 

برگزار خواهد شد، حضور پیدا می کنند
احمدی اظهار کرد: مسابقات نهمین جام قهرمانان بازی های ویدئویی ایران همچون 
چند دوره گذشته ابتدا در استان های مختلف کشور برگزار و سپس منتخبان هر استان 

مسابقات مرحله نیمه نهایی و نهایی را در تهران برگزار می کنند
وی بیان کرد: ثبت نام برای شــرکت در این مســابقات از طریق سایت بازیکو به 
آدرس baazico.ir انجام می شود.دومین نشست برنامه ریزی و هماهنگی نهمین جام 
قهرمانی بازی های ویدئویی با حضور مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان، دبیر 
نهمین جام قهرمانی بازی های ویدئویی کشور و نمایندگانی از دستگاههای فرهنگی 

استان تشکیل گردید.

کاشت ۱.۴ میلیون هکتار جنگل های دست کاشت بیابانی
کریم حسن پور|   وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد: دولت در راستای تحقق منافع ملی و منطقه ای در جهت کنترل بیابان زایی و جلوگیری از تخریب سرزمین 

اقدامات قابل توجهی داشته به طوری که حدود ۱.4 میلیون هکتار جنگل های دست کاشت بیابانی داریم.

  تاکید بر تامین ارتباط پایدار مخابراتی 
در ایام انتخابات ریاست جمهوری

در جلســه شــورای مدیران مخابرات منطقه 
گلستان ، بر تامین ارتباط پایدار مخابراتی در ایام 
انتخابات تاکید شد. مومنی :خبرنگار  گلستان - به 
گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان ، 
دکتر غلامعلی شــهمرادی که در جلسه شورای 
مدیران ســخن می گفت : با اشــاره به ایجاد زیر 
ساخت های مناسب مخابرات در استان گلستان ، با 
اشاره به هماهنگی بیشتر تمامی بخش ها بر تلاش 
در جهت تامین ارتباط پایدار در ایام انتخابات تاکید 
کرد.وی با اعلام این مطلب که در انتخابات قبلی 
جزء استان هایی بودیم که انتخابات بصورت تمام 
الکترونیک و بدون هیچ اختلالی انجام شــده بود 
آنرا حاصل تلاش مجموعه دست اندر کار مخابرات 
منطقه گلستان در راستای ایجاد زیرساخت های 

مورد نیاز دانست و استمرار آنرا خواستار شد.

 برگزاری آموزش ایمنی برای نمازگزاران 
مساجد

 به گزارش روابط عمومی سازمان آتش نشانی 
وخدمات ایمنی شــهرداری گرگان موسی الرضا 
صفری رئیس آتش نشــانی گــرگان از برگزاری 
آموزش نکات ایمنی در مســاجد برای نمازگزاران 
مسجد حضرت رســول )ص( واقع در چاله باغ با 
هدف بالابردن آگاهی شهروندان نسبت به حوادث 
خبر داد .وی افزود : در راستای اجرای طرح شهر 
ایمن سازمان آتش نشانی نگاه ویژه ای به برگزاری 
آموزش اصول ایمنی به همه شهروندان دارد .وی 
با اشــاره به اینکه آموزش کاربردی ایمنی و آتش 
نشانی با هماهنگی هیات امنای مساجد و تکایای 
محلات و با حضور کارشناسان آموزش ما بین اقامه 
نماز مغرب و عشا در جمع نمازگزاران ارائه می شود 
گفت:»حصول اطمینان از بالابردن ایمنی و سلامت 
شهروندان در مسجد و منزل انگیزه اصلی برگزاری 
این آموزش ها است .وی تصریح نمود : این آموزش 
ها همراه با ارائه پوســتر و تراکت های آموزشی در 

بین نمازگزاران در مساجد برگزار می شود.

 تاکید مدیر امور آب و فاضلاب شهرستان 
گناوه به ضرورت صرفه جویی در مصرف آب 
/ نمازگزاران در ترویج فرهنگ مصرف بهینه 

پیشگام باشند 

تاکید مدیر امور آب و فاضلاب شهرستان گناوه 
به ضرورت صرفه جویی در مصرف آب / نمازگزاران 

در ترویج فرهنگ مصرف بهینه پیشگام باشند
سید رضا علوی مدیر آبفا شهرستان گناوه در 
مصلی نماز جمعه گناوه در جمع نمازگزاران اظهار 
داشت : براســاس آموزه های دین مبین اسلامی 
صرفه جویی در مصــرف باید همواره مورد توجه 
جدی باشــد .وی بیان کرد : افزایش مصرف آب 
در مــاه های گرم تهدیدی جدی برای تأمین آب 
پایدار محســوب شده از این رو باید همگان برای 

ترویج فرهنگ مصرف بهینه آب پیشگام باشند .
مدیر امور آب و فاضلاب شهرستان گناوه ادامه 
داد : در دولت شهید رئیسی اقدامات ارزشمندی 
در حوزه آبرســانی اجرایی شده که به شکرانه این 
اقدامــات باید همگان از مصــرف بی رویه آب به 
عنوان نعمت بی بدیــل خداوندی اجتناب کنند 
.علوی اضافه کرد : در همین راستا در هفته پیش 
رو ویژه برنامه های متنوعی در شهرســتان گناوه 
اجرایی می شود تا شهروندان بیش از پیش نسبت 

به مقوله مصرف بهینه آب توجه داشته باشند .
وی گفــت: ویژه برنامه هــای صرفه جویی در 
مصرف آب از ۲۵ خردادماه آغاز شــده و تا پایان 
این ماه تداوم دارد .علوی اظهار کرد : استان بوشهر 
در ارزیابــی وزارت نیرو به عنوان دومین اســتان 
کشور از حیث خشکسالی معرفی شده که چنین 
جایگاهی می طلبد تمامی مشــترکان در راستای 
احساس مسئولیت اجتماعی آب را به نحو بهینه 

مصرف کنند .

محمدعلی نیکبخت در پیامی به مناسبت روز جهانی مقابله با بیابان زایی و خشکسالی افزود: برای اینجانب به عنوان مسئول کارگروه مقابله با 
بیابان زایی مایع مسرت هست که در مراسم بزرگداشت روز جهانی مقابله با بیابان زایی و خشکسالی با شعار »اتحاد برای سرزمین میراث طبیعی 

ما آینده ما« که تلاشی است در راستای کاهش و کنترل روند تخریب سرزمین و مقابله با بیابان زایی در خدمت شما باشم.

 4۰ درصد اراضی حاصلخیز کشاورزی جهان تخریب شده است
وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: اکنون ۴۰ درصد اراضی دنیا معادل ۲ میلیارد هکتار از اراضی حاصلخیز کشاورزی و اکوسیستم های طبیعی 

تخریب شده که این مساله نیمی از جوامع بشری را تحت تاثیر قرار داده است.
وی اضافه کرد: مراتع حدود ۲۵ درصد اراضی تخریب یافته و ۴3 درصد اراضی در حال تخریب را تشکیل می دهند.

نیکبخت گفت: بنا بر اعلام دبیرخانه کنوانسیون های تنوع زیستی و تغییر 
اقلیم در صورت ادامه روند تخریب جنگل ها و مراتع تا سال ۲۰۵۰ یک درجه 
ســانتیگراد به دمای جهان افزوده خواهد شد و این به معنای کاهش بارندگی 

تداوم خشکسالی و تسریع در روند بیابان زایی است.
وی ادامه داد: امروزه مشــارکت نســل حال و آینده برای توقف و معکوس 
کردن روندهای هشدار دهنده و انجام تعهدات جهانی برای احیای زمین های 

تخریب شده، مهم تر از همیشه احساس می شود.
وزیر جهاد کشاورزی افزود: شعار انتخاب شده برای روز مقابله با بیابان زایی و 
خشکسالی امسال به دنبال بسیج تمام بخش های جامعه برای حمایت از مدیریت 
پایدار سرزمین بوده و در این راستا نیاز است تا چالش های مهم زیست محیطی 
جهان از جمله بیابان زایی، تغییر اقلیم و کاهش تنوع زیستی در قالب مدیریت 

یکپارچه و جامع نگر برنامه ریزی شود.
وی اظهار داشت: در زمین جلب مشارکت مردم در کنترل پدیده بیابان زایی 
جمهوری اسلامی ایران با مشارکت سازمان ملل متحد و سایر نهادهای بین المللی 
پروژه های متعدد بین المللی از جمله ترسیب کربن، منارید، احیای اراضی جنگلی 
و تخریب یافته )RFLDL( را در سطح کشور به اجرا درآورده که نتایج ارزشمند 

آن قابل تعمیم به سایر نقاط دنیا است.
وی اضافه کرد: دولت جمهوری اسلامی ایران در راستای تحقق منافع ملی و 
منطقه ای در خلال اجرای برنامه اقدامات درخور توجهی جهت کنترل بیابان زایی 

و جلوگیری از تخریب سرزمین انجام داده است.
وی تصریح کرد: اجرای طرح کاشت یک میلیارد درخت در سطح ۵ میلیون 
هکتار طی یک دوره ۴ساله در راستای مقابله با بیابان زایی و توسعه جنگل ها 

که در حقیقت یادگار شهید جمهوری است.
نیکبخــت در این پیام کاشــت حــدود ۱.۴ میلیون هکتــار جنگل های 
دســت کاشــت بیابانی، مالــچ پاشــی در ســطح بیــش از 3۰۰ هکتار از 
کانون هــای بحرانــی فرســایش بادی، حفاظــت از حــدود ۹۰۰۰ کیلومتر 
جاده هــای مواصلاتــی و خطوط راه آهن از تهدید حریــم، حفاظت از حدود 
8۵۰۰ کیلومتــر شــبکه و کانال هــای انتقال آب آبیــاری و ۶۰۰۰ هکتار از 
 اراضــی ناشــی از خطرات ماســه های روان، اجرای بیــش از 7۰ هزار هکتار

 فعالیت های اجرایی و مدیریتی در حاشیه دریاچه ارومیه، اجرای حدود ۲۵۰ 
هــزار هکتار پروژه های اجرای مقابله با بیابان زایی و کنترل گردوغبار اســتان 

خوزستان را از دیگر اقدامات برشمرد.
وی افزود: بدیهی است جلب مشارکت فعال جوامع محلی و اتخاذ شیوه های 
مدیریت جامعه نگر مبتنی بر بهره گیری از توان ذی نفعان و دست اندرکاران به ویژه 
در جهت ایفای مسئولیت اجرایی می تواند به کاهش روند بیابان زایی کمک کند.

وزیر جهاد کشــاورزی اظهار داشت: توانمندســازی جوامع محلی با ایجاد 
و تــداوم و بهره گیــری از توان صندوق های حمایت از توســعه کشــاورزی و 
منابع طبیعی اســت و امیدواریم با عزم ملی و استفاده از فرصت های بی شمار 
 نهفته در کشــور بحــران بیابان زایــی را مدیریت و کنترل کنیــم و به طور

 قطع این امر مســتلزم آگاهی عمومی و فرهنگ منابع طبیعی اســت که به 
معارف عمومی تبدیل شود.

جامعه ای که اندیشمند نباشد عقب می ماند
سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛امام جمعه یزد گفت: باید در همه مسائل اقتصادی، 
نظامی، صنعت و.... رشد کنیم، جامعه را ارتقا دهیم به خصوص بر روی فرزندان خود 

کار کنیم و آنها را اندیشمند بار بیاوریم.
آیت الله محمدرضا ناصری در دیدار پاســداران ســپاه الغدیر با امام جمعه یزد به 
مناســبت عید غدیرخم و سالروز تشکیل تیپ ۱8 الغدیر به مناسبت این ایام گفت: 
روایتی از امام موســی کاظم)ع( در ذیل آیه ای از قرآن در ســوره زمر مبنی بر اینکه 
بشــارت بده به بندگان من که مطالب را می شــنوند و بهتر آن را انتخاب می کنند، 
وجود دارد که خطاب به حشــام می فرمایند در این آیه خداوند انســان را به تفکر و 

عقلانیت سفارش کرده است.
وی ادامه داد: همه سعی امیرالمؤمنین علی)ع( این بود که تفکر و عقلانیت و درایت 
انسان را بالا ببرد، که دشمن نمی خواست و به این موضوع ضربه زد و همه مصیبت ها، 
جریانات کربلا و دیگر جریانات و عقب ماندگی مسلمانان به خاطر عدم تفکر بود، اگر 
انسان ها چیزی را بخواهند انجام دهند و یا هر حرکتی انجام دهند مقدمه آن تفکر 

است باید عقل خود را به کار گیرند و احساساتی عمل نکنند.
نماینده ولی فقیه در اســتان و امام جمعه یزد عنوان کرد: امیرالمؤمنین علی)ع( 
در واقع در صدد ارتقای جامعه و اهمیت دادن و بزرگ کردن و رشــد عقلی و فکری 
دادن به مردم بود تا با آن بتوانند کارهای مهم انجام دهند، جامعه ای که فکر نداشته 
باشد و عقل خود را به کار نگیرد نمی تواند رشد کند و تشخیص خوب و بد را ندارد 

به همین دلیل به انحراف کشیده می شود و دشمن بر او مسلط می شود.
ناصری اضافه کرد: ضرورت دارد که قدرت تفکر و عقلانیت و  قدرت ایمان ما بالا 

برود، امام خمینی)ره( در این مســیر حرکت کرد، اول مردم را روشــن کرد و فکر و 
عقلشان را باز کرد و بسیاری این موضوع را درک و پای آن ایستادند. 

وی با بیان اینکه جامعه ای که اندیشــمند نباشد آن جامعه عقب می ماند، افزود: 
دشمنان ما از غربی ها و ایادی استکبار از گذشته تاکنون به دنبال عقب نگه داشتن 
ملت ما بودند تا بتوانند بر ما مســلط شوند و نگذارند متفکر بار بیاییم و همه منابع، 
ثروت و معادن خود را در اختیار آنها بگذاریم و  تا ما ملتی مصرف کننده باشــیم و 

برای دلخوشی ما با منت چیزی به ما دادند.
امام جمعه یزد عنوان کرد: هنوز دانش آموزان ما در مدرسه ۱۲ سال درس می خوانند 
اما فکر نمی کنند و در دانشگاه های نیز متأسفانه فکر و سیاست توحیدی حاکم نیست 
و بــه همین دلیل ما عقب می مانیم همانگونه که برخی می گویند ما باید چشــم به 

خارج داشته باشیم و هنوز این فکر در جامعه ما است که باید محتاج بیگانگان باشیم.
وی با اشاره به مشکلات اقتصادی جامعه گفت: دو موضع و نظر در مورد راه حل 
مشکلات اقتصادی کشور وجود دارد، یکی اینکه همانگونه که امام خمینی)ره( فرمودند 
به »ما می توانیم« اعتقاد داشته باشیم و از عقل، فکر، ظرفیت ها و پتانسیل های خود 
اســتفاده کنیم، تولید کننده باشــیم، خود را با برنامه ریزی قوی و استقلال خود را 

حفظ کنیم.
ناصری اضافه کرد: نظر دیگری که در این زمینه وجود دارد این است که چون ما 
کمبودها و نیازهایی داریم، دستمان را به سمت خارجی ها دراز کنیم که در این زمینه 
ناچاریم امتیاز بدهیم و بیگانگان نیز به جز بردگی و اینکه در هیچ زمینه ای از جمله 
علم، صنعت، معدن و... محتاج آنها باشیم و هیچ گونه تولید و ابتکاری نداشته باشیم 

چیزی نمی خواهند و در این زمینه بیگانگان به ما رحم نخواهند کرد.
ناصری افزود: ما باید تفکر و تعقل را مبدا حرکت خود قرار دهیم و توکل و توسل 
به خداوند داشته باشیم، حل مشکل انقلاب و کشور ما به این است که متفکر باشیم 
و خود را در همه زمینه ها رشد دهیم تا به دشمنان محتاج نباشیم چرا که مؤمن حق 
ندارد ذلیل باشــد و تحت ذلت قرار گیرد و حتی روایت داریم که مؤمن نباید کاری 
انجام دهد که ناچار به عذرخواهی شود و وقتی خود را محتاج آمریکا بدانیم و تنبلی 

کنیم تن به ذلت داده است.
وی ادامه داد: باید در همه مسائل اقتصادی، نظامی، صنعت و.... رشد کنیم، جامعه 
را ارتقــا دهیم به خصوص بــر روی فرزندان خود کار کنیم و فکر آنها را بالا ببریم و 

آنها را اندیشمند بار بیاوریم.

نگرانی جدی برای تامین آب نداریم
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور گفت: با برنامه ریزی ها و مدیریتی 
که صورت گرفت در حال حاضر نگرانی جدی برای تامین آب در کشور وجود ندارد.

 هاشم امینی امروز در نشستی خبری با بیان اینکه از مهرماه سال گذشته وزارت 
نیرو برنامه ریزی خود را برای گذر از پیک تابستان متناسب با بارش ها تعریف کرد تا 

بدون قطع آب تابستان را پشت سر بگذاریم.
وی با بیان اینکه در برخی شهرها نگرانی های جدی وجود داشت به طور مثال در 
سیستان و بلوچستان، گلستان، تهران و مشهد چالش داشتیم که برنامه ریزی ها  برای 

حل چالش ها صورت گرفت.
وی افزود: این اســتان ها به صورت هفتگی مــورد رصد قرار گرفتند و با توجه به 
بارش های انتهای سال گذشته و اوایل امسال شرایط نرمال شد و اکنون نگرانی جدی 

برای تامین آب نداریم.
 مدیرعامل شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشــور در پاسخ به سوال ایسنا در 
خصوص قطع آب مشترکان پر مصرف، گفت: آب مشترکان بد مصرف با اطلاع قبلی 

به طور موقت قطع می شود.
وی با بیان اینکه مشــترکان بد مصرف اگر بــه اخطارها توجه نکنند، آب آنها از 

ساعت ۹ صبح تا 3 عصر قطع خواهد شد، گفت: سال گذشته این امر اجرا می شد و 
امسال هم با جدیت در پیک مصرف انجام خواهد شد.مدیرعامل شرکت مهندسی آب 
و فاضلاب کشور افزود: اقدام های صورت گرفته برای مدیریت مصرف سبب شد رشد 
مصرف که پیش از این ســه درصد بود به کمتر از ۱.8 درصد برسد.وی در خصوص 
قبوض آب گفت: ۵۵ درصد مشترکان الگو مصرف را رعایت می کنند و این تعداد 3۹ 
درصد مصرف آب را دارند.وی با بیان اینکه 3۵ درصد مشترکان از الگو تا ۲ برابر الگو 
مصرف دارند و ۶ درصد مشترکان بیش از ۲ برابرالگو مصرف می کنند که ۱۶ درصد 
مصرف را به خود اختصاص داده اند، گفت: از سال گذشته ساختار تعرفه ها تغییر کرد 

تا مشترکان پرمصرف و بد مصرف به سمت مصرف الگو حرکت کنند.
وی با بیان اینکه قبض صفر فعلا نداریم اما مشــترکان اگر رعایت کنند و مصرف 
خود را به زیر الگو برسانند می توانند از قبض صفر برخوردار شده و یا حتی بستانکار 
شرکت های آب و فاضلاب شوند، گفت: الگوی مصرف آب ۱۵ متر مکعب است و 3۶۰ 

تومان به ازای هر مترمکعب مصرف آب از مشترکان دریافت می شود.
امینی با تامید بر اینکه مشترک با مصرف الگو حدود ۵۵۰۰ آب بها دارد که ۱۰۰۰ 
تومان آبومان به آن اضافه می شود و ۵۵ درصد مشترکان حدود  7۰۰۰ تومان هزینه 

قبض آب می دهند.به گفته وی مشترکان اگر رعایت مصرف داشته باشند به ازای هر 
متر مکعب مدیریت مصرف ۹۰۰ تومان پاداش دریافت خواهند  کرد.

وی با بیان اینکه در ابتدای ســال آبی ۵۰۰ شهر تنش آبی داشتند، اما اکنون در 
۲8۹ شهر ناترازی داریم، گفت: برنامه های چند لایه برای تامین آب آنها انجام شده 

و مشکلی برای تامین آب مناطق مختلف کشور نداریم.
وی درخصوص  منسوخ شدن جمع آوری فاضلاب در انتهای شهرها و در جهان و 
محلی شدن آن گفت: اخیر در تهران و برخی شهرها به این موضوع توجه شده است 

و استفاده از پکیج تصفیه و پساب در نظر گرفته شده است.
امینی با بیان اینکه  بر این اساس تلاش شده در همان محل تصفیه فاضلاب در 
دســتور کار قرار گرفته و پساب آن در اختیار شهرداری قرار گیرد، گفت: مقرر شده 
در برخی شهرهای کوچک با همکاری شهرداری ها از پکیج تصفیه و پساب در محل 
استفاده شود.امینی با بیان ایران در اقلیم خشک و نیمه خشک واقع شده و مدیریت 
منابع آبی از اهمیت بســزایی برخوردار است، گفت: با توجه به شرایط اقلیمی کشور 
می طلبد که همه آحاد جامعه به موضوع آب توجه ویژه داشــته باشــند و دستگاه 
های اجرایی هم در راستای حفظ منابع آب و مدیریت این مایه حیات حرکت کنند.
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افزایش ۵۷ درصدی 
جوجه ریزی در استان 
همدان

همدان- رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان همدان از جوجه ریزی ۱۰ میلیون و ۷۲۴ هزار قطعه ای در استان طی سه ماهه نخست امسال خبر داد و گفت: این میزان نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته ۵۷ رشد داشته است. به گزارش روزنامه آوای اقتصاد ، رضا بهراملو با اشاره به تعامل سازنده سازمان جهاد کشاورزی با مرغداران در استان اظهار کرد: در سه ماهه نخست امسال ۱۰ میلیون و 

۷۲۴ هزار قطعه جوجه ریزی در استان انجام شده است. 
وی با بیان اینکه این میزان جوجه ریزی در ۳۵۸ واحد مرغداری صورت گرفته است افزود: طی سه ماهه اول سال گذشته حدود ۶ میلیون و ۸۲۳ هزار قطعه جوجه  ریزی در استان در ۲۶۹ واحد 

مرغداری انجام شده بود. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان همدان یادآور شد: میزان جوجه  ریزی امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش ۵۷ درصدی داشته است. 
وی با تاکید بر اینکه جوجه  ریزی در استان طی سال ۱۴۰۳، ۱۸ درصد نسبت به برنامه ابلاغی نیز رشد داشته است تصریح کرد: با توجه به شعار سال، جهش تولید در تولید مرغ و جوجه  ریزی 

در استان مشهود است. 

   به همت شرکت نفت و گاز مسجدسلیمان 
انجام شد؛اجرای روکش آسفالت خیابان های 

فرعی منطقه نمره 40

عملیات زیرسازی،بهسازی و اجرای روکش آسفالت 
خیابان های فرعی منطقه نمره ۴۰ با صرف هزینه ای 
بالغ بر۰۰۰ر۰۰۰ر۰۰۰ر۱۳ ریال به همت شــرکت 

بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان به اتمام رسید.
طی این اقدام که به همت اداره خدمات مهندســی و 
بهســازی اماکن صورت پذیرفت خیابان های فرعی 
منطقه نمره ۴۰ به متراژ ۲۰۳۶۰ مترمربع پس از انجام 
زیرسازی و بهسازی، آسفالت گردید.عملیات آسفالت 
خیابان اصلی نمره۴۰ نیز پیشتر و توسط شرکت بهره 

برداری نفت و گاز مسجدسلیمان انجام شده است.

  برگزاری دوره های آموزش کارکنان ارکان 
ثالث شرکت نفت و گاز مسجدسلیمان

دوره های آموزشی کارکنان ارکان ثالث شرکت بهره 
برداری نفت و گاز مسجدسلیمان برگزار شد.رسول 
احمدی رییــس اداره آموزش این شــرکت گفت: 
تعداد ۱۳ دوره آموزشــی معادل ۵۳۷۶ نفر ساعت 
مختص کارکنان ارکان ثالث این شــرکت در بازه ی 
زمانی ۳ ماهه نخست امسال برگزار شد.این دوره ها 
با حضور ۵۲۷ نفر از کارکنان ارکان ثالث مدیریت ها 
و ادارات مختلف ســتادی و غیر ستادی در راستای 
تحقق اهداف آموزشی و با هدف ارتقای سطح دانش 
علمی و عملی و آشنایی با عوامل زیان آور،مخاطرات 
و اصول ایمنی در کار این دسته از کارکنان شاغل در 
واحدهای عملیاتی و خدماتی در محل اداره آموزش 
برگزار شد.ایمنی و آتش نشانی عمومی - ایمنی برق 
پیشگیری از حملات ســایبری و امنیت اطلاعات 
مدیریت واکنش در شــرایط اضطــراری - کنترل 
ارتعاشــات و صدا در صنعت نفت آشنایی با وسایل 
حفاظت فردی آشنایی با خطر گاز H2S – کمک های 
اولیه بهداشت حرفه ای - اصول پیشگیری و کنترل 
آفات اصول مبارزه بــا علف های هرز تکثیر گیاهان 
فضای ســبز و پرورش گل های آپارتمانی شناخت 
عوامل آلودگی خاک و روش های کنترل آن از جمله 

دوره های آموزشی برگزار شده میباشند.

  قطع برق یک هزار و ۱۷0 مشترک پرمصرف 
اداری در اهواز

 مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اهواز با اشاره به 
قطع برق یک هزارو ۱۷۰ مشترک پرمصرف اداری در 
اهواز گفت: برق این ادارات به دلیل تخطی در میزان 
مصرف برق تعیین شده و برابر دستورالعمل ابلاغی، 
روز گذشته در راســتای کنترل مصرف برق ادارات 
و سازمان های عمومی قطع شــد.البته شایان ذکر 
است در روزهای گذشــته گرمای بی سابقه و شدید 
یکی محمد فراتی با اشاره به ضرورت مصرف بهینه 
ادارات و دستگاه های اجرایی اظهار کرد: با این اقدام 
۳۸ مگاوات ساعت از بار شــبکه برق اهواز کاهش 

پیدا کرد.

ناوگان فرسوده و 
انحراف سوخت یکی از 

دلایل افزایش مصرف 
است که در صورت 

اصلاح این روند شاهد 
کاهش مصرف سوخت 

خواهیم بود.

صرفه جویی بنزین با اصلاح مصرف سوخت 

5

کریم حسن پور|     با اصلاح روند مصرف سوخت خودروها و خارج کردن خودروهای فرسوده می توان سالانه ۲۳ میلیارد دلار صرفه جویی کرد 
و با این پول ناوگان حمل ونقل عمومی کشور را توسعه داد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1403/04/06
شماره : 1662

جلیل ســالاری با اشــاره به میزان بالای مصرف بنزین و تمرکز دولت سیزدهم بر راهکارهای غیرقیمتی، اظهار داشت: در سال 
۱۳۹۹ برنامه ریزی تولید بنزین ۱۰۵ میلیون لیتر در روز بود که ۹۴ میلیون لیتر تولید شد. مصرف بنزین نیز برای ۱۰۵ میلیون 
لیتر در روز برنامه ریزی شده بود که ۷۵ میلیون لیتر روزانه نیز مصرف داشتیم؛ اگر همین روند ادامه پیدا می کرد شاهد افزایش 

مصرف و ناترازی بنزین می بودیم، اما شیوع کرونا باعث شد تا میزان مصرف بنزین کم شود.
وی ادامه داد: در ســال ۱۴۰۰ مصرف بنزین به ۹۱ میلیون لیتر، در ســال ۱۴۰۱ به ۱۰۴ میلیون لیتر و در سال ۱۴۰۲ نیز به 
۱۱۱ میلیون لیتر رسید که این روند افزایشی مصرف سبب شد تا سیاست های غیرقیمتی با تمرکز بر مدیریت مصرف سوخت در 
دستور کار دولت خدمتگزار سیزدهم قرار گیرد. همچنین در سه سال گذشته ۳ میلیون لیتر کارت سوخت توزیع و عملًا ۵ میلیون 

لیتر بنزین روزانه به ظرفیت کشور اضافه شد.
معاون وزیر نفت با بیان اینکه در حوزه انرژی سرمایه گذاری سخت و منابع محدود است، تصریح کرد: طرح های سرمایه ای در 
حوزه انرژی زودبازده نیست و مصرف انرژی با تولید ناخالص داخلی تناسب ندارد. برای تأمین نقدینگی باید به سمت بهینه سازی 

مصرف حرکت کنیم و در حوزه سرمایه گذاری و تأمین نقدینگی، می توان به منابع داخلی اتکا کرد.
سالاری تأکید کرد: ناوگان فرسوده و انحراف سوخت یکی از دلایل افزایش مصرف است که در صورت اصلاح این روند شاهد 

کاهش مصرف سوخت خواهیم بود.
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با بیان اینکه باید در چرخه مصرف تحول ایجاد شــود، گفت: 
برای تولید ۵ میلیون لیتر باید پالایشگاهی با سرمایه گذاری ۴ میلیارد دلاری احداث شود که رقم قابل توجهی است. در صورتی که 

با مدیریت مصرف و بعضی اقدامات دیگر می توان شاهد کاهش مصرف با حداقل هزینه های تحمیلی به کشور بود.
 وی با اشــاره به تردد خودروهای فرســوده در ناوگان حمل ونقل کشــور و مصرف بالای این خودروها بیان کرد: ســال ۱۳۸۶ 
خودروهای فرسوده از چرخه خارج شد که نتیجه خوبی داشت. اگر خودروهای فرسوده از چرخه حمل و نقلی کشور خارج شوند 
۹۰ میلیون لیتر سوخت )گازوئیل و بنزین( در روز معادل سالانه ۲۳ میلیارد دلار صرفه جویی صورت می گیرد که نشان از اهمیت 

توجه به موضوع خودروهای فرسوده دارد.
سالاری ادامه داد: در صورت جایگزینی خودروهای فرسوده ضمن صرفه جویی ریالی، شاهد تثبیت 
کرایه های حمل و نقل، توســعه ناوگان حمل ونقل و تأمین خوراک پتروشــیمی ها که صرف سوخت 

می شود، خواهیم بود.
 مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران یکی دیگر از راه های بهینه سازی 
مصرف سوخت را توجه به موضوع فلرسوزی عنوان کرد و گفت: در صورت پایان فلرسوزی معادل ۵ 

میلیارد دلار صرفه جویی صورت می گیرد.
 وی اجرای طرح پایش خودروهای ناوگان حمل ونقل عمومی را از دیگر اقدامات دولت سیزدهم 
برای مبارزه با قاچاق سوخت دانست و اظهار داشت: به هر خودرویی که در مسیر نباشد هشدار داده 
خواهد شــد و پیمایش آن پایش می شــود. این طرح از ابتدای ماه جاری آغاز شده که انتظار می رود 

باعث صرفه جویی ۵ میلیون لیتری در روز شود.
 

  روزانه ۱0 میلیون لیتر بنزین صرفه جویی با پایش بخش حمل و نقل
 ســالاری ادامه داد: با پایش بخش حمل ونقل و همچنین الکترونیکی شدن بارنامه ها، روزانه ۱۰ 
میلیون لیتر بنزین صرفه جویی  می شــود. بر اســاس گزارش ها، قاچاق سوخت به گونه ای است که 
گازوئیل لیتری ۳۰۰ تومان با عدد لیتری ۱۳ هزار تومان در مرز کشورهای همسایه معامله می شود 

که این اختلاف قیمت سود قابل توجهی را متوجه سودجویان و قاچاقچیان سوخت می نماید.
 معاون وزیر نفت با تأکید بر اینکه با اجرای بهینه سازی مصرف سوخت معادل ۸۰ درصد درآمد 
صادرات نفت خام نقدینگی جذب می شود، با اشاره به مصرف بالای سوخت نیروگاهی تصریح کرد: 
نیروگاه های کشور در سه سال گذشته به ترتیب ۴۳، ۵۰ و ۵۵ میلیون لیتر سوخت مصرف کرده اند 

که رشد قابل توجهی در حوزه نیروگاهی است.
 

  راندمان نیروگاه ها ۳۲ درصد است
 وی بیان داشــت: راندمان نیروگاه ها ۳۲ درصد است که عدد بسیار پایینی بوده و در صورتی که 

بهینه سازی اتفاق بیفتد حجم قابل توجهی صرفه جویی محقق می شود.
 سالاری با اشاره به اینکه سوخت نیروگاه ها را بر اساس راندمان تحویل می دهیم، گفت: انگیزه برای 
بهینه سازی در نیروگاه ها باید ایجاد شود و راندمان به ۷۰ درصد برسد. نیروگاه هایی که راندمان پایینی 
دارند باید از چرخه عملکردی خارج شــوند. همچنین تلفات در شــبکه نیروگاهی ۸ درصد است که 
باید کاهش یابد. مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با بیان اینکه مصرف 
بخش نیروگاهی در سال ۱۴۰۱ معادل ۲۴۰ میلیون لیتر در روز مجموع سوخت مایع بوده که امسال 
این مقدار به ۲۶۸ میلیون لیتر در روز رسیده است، اعلام کرد: ما در کشور سوخت را می سوزانیم در 

صورتی که اگر ۱۰ درصد صرفه جویی شود، شاهد اتفاقات مثبتی در این حوزه خواهیم بود.
 وی ادامه داد: بهینه سازی مصرف انرژی، در دسترس ترین اقدامی است که می توان در این حوزه 

انجام داد و الگوهای خوبی نیز برای اجرای آن وجود دارد.
 سالاری تأکید کرد: سال گذشته ۹۳ میلیارد لیتر سوخت از طریق حمل زمینی توزیع شده که 

انتظار می رود این مقدار در سال جاری نیز رشد داشته باشد.
 معاون وزیر نفت با اشاره به مقرون به صرفه بودن انتقال فرآورده های نفتی از طریق خطوط لوله 
گفت: اگر ۱۰ درصد جابه جایی با خطوط لوله صورت پذیرد، شــاهد مقدار قابل توجهی صرفه جویی 
در این حوزه خواهیم بود. اختلاف سرمایه گذاری در این حوزه نسبت به حمل ونقل جاده ای ۱/۶ است.

 وی با بیان اینکه شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران می تواند به موضوع خودروهای 
فرســوده و نوســازی ناوگان حمل ونقل ورود پیدا کرده و آمادگی های لازم در این خصوص را دارد، 
عنوان کرد: باید خودروهای استاندارد و با مصرف سوخت مناسب وارد چرخه تولید شود که اولویت 
با حمل ونقل عمومی است. در صورت کاهش مصرف سوخت با استفاده از شیوه های مدیریت مصرف 

و بهینه سازی آن، منابع تأمین نقدینگی برای خرید خودروهای جدید تحقق می یابد.
 

  مصرف بنزین خودروها در کشور به  ازای هر ۱00 کیلومتر ۱۲ لیتر است
 سالاری اظهار کرد: مصرف بنزین خودروهایی که در کشور در حال تردد هستند به  ازای هر ۱۰۰ 
کیلومتر، ۱۲ لیتر است که این عدد باید به ۴ لیتر به ازای هر ۱۰۰ کیلومتر که استاندارد جهانی است، 
برسد. یکی از شیوه های کاهش مصرف سوخت، تغییر سبد خودرویی کشور با استفاده از خودروهای 

هیبریدی و برقی است.

بهره برداری طرح های ذخیره سازی نفت و فرآورده های نفتی صندوق بازنشستگی صنعت نفت
سه طرح ذخیره سازی نفت و فرآورده های نفتی صندوق بازنشستگی صنعت نفت 
امروز با دســتور سرپرست ریاست جمهوری و از طریق ویدیوکنفرانس به بهره برداری 

رسید.
 ســه طرح ذخیره ســازی نفت و فرآورده های نفتی صندوق بازنشستگی صنعت 
نفت امروز )دوشــنبه، چهارم تیر( با دستور محمد مخبر، سرپرست ریاست جمهوری 
و حضور جواد اوجی، وزیر نفت و جمعی دیگر از مســئولان از طریق ویدیوکنفرانس 

به بهره برداری رسید.
شرکت سرمایه گذاری نفت قشم به عنوان یکی از شرکت های زیرمجموعه  صندوق 
بازنشستگی صنعت نفت، فعالیت خود را در سال ۱۳۸۳ با هدف سرمایه گذاری در دو 
بخش میان دستی و پایین دستی صنعت نفت و گاز در منطقه آزاد قشم آغاز کرد. این 
شــرکت پروژه ســاخت پایانه نفتی قشم با ظرفیت ۶ میلیون و ۵۰۰ هزار بشکه برای 

ذخیره سازی نفت و میعانات گازی را به اتمام رسانده است.
ظرفیت عملیاتی این پایانه حدود ۷ میلیون بشکه و ظرفیت اسمی مخازن ۶ میلیون 
و ۵۰۰ هزار بشکه است. مخازن راهبردی قشم سهم ۹درصدی از ظرفیت ذخیره سازی 
کشور دارد. در این مخازن امکان ذخیره سازی فرآورده های متنوعی از نفت سنگین تا 
میعانات گازی وجود دارد. این پایانه افزون بر رفع نیاز داخلی کشور به ذخیره سازی، 
نیاز کشور به ذخیره سازی روی شناورها یا ذخیره سازی در مخازن کشورهای خارجی 
را نیز کاهش می دهد.فاز اول پایانه ذخیره سازی و صادراتی نفت قشم با سرمایه گذاری 
۱۲۲ میلیون دلاری شامل ۶ مخزن به ظرفیت تقریبی ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار بشکه 

به همراه استحصال زمین، مستحدثات فنی، راه های مواصلاتی، خطوط انتقال برق و 
آب و تأسیسات کنترلی و ایمنی در سال ۱۳۹۸ به بهره برداری رسید و فاز دوم پایانه 
ذخیره سازی و صادراتی نفت قشم با سرمایه گذاری ۱۰۰ میلیون دلاری شامل ۷ مخزن 
به ظرفیت ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار بشکه همراه با تکمیل ساختمان ها و تأسیسات جانبی 
ابتدای سال ۱۴۰۳ به اتمام رسیده است. بخش فراساحل پایانه ذخیره سازی و صادراتی 
نفت قشــم با سرمایه گذاری ۸۰ میلیون یورو نیز شامل SPM و ملحقات آن با تأمین 

مالی خارجی تا پایان سال ۱۴۰۴ به بهره برداری می رسد.
براساس این گزارش، پروژه پایانه ذخیره سازی و صادراتی چابهار با ظرفیت ۴۰ هزار 

تن انواع قیر با سرمایه گذاری ۱۹ میلیون دلاری به بهره برداری رسید.
شرکت پالایش نفت جی یکی دیگر از شرکت های زیرمجموعه صندوق بازنشستگی 
صنعت نفت است که تأسیسات و تجهیزات پایانه صادراتی قیر و فرآورده های مرتبط در 
بندر شهید بهشتی چابهار را با میزان ارزآوری ۲۵ میلیون دلار به بهره برداری رسانده 

است. این پروژه در آغازبه کار دولت سیزدهم ۵درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
محصولات قابل ذخیره سازی در پروژه پایانه ذخیره سازی و صادراتی چابهار شامل 

انواع قیر و فرآورده های نفتی سنگین است.
طبق این گزارش، شــرکت فراســکو عســلویه به عنوان یکی دیگر از شرکت های 
زیرمجموعــه صندوق بازنشســتگی صنعت نفت بــا ســرمایه گذاری ۲۰۲ میلیون 
یورویی از ســال ۱۳۹۷ اجرای طرح توســعه مخازن و بندر فراســکو را آغاز کرد و 
 خرداد ۱۴۰۰ عملیات اجرایی اســکله پسکرانه تمام شــد و عملیات اجرایی فاز یک

 مخازن آن نیز در شــهریور ۱۴۰۲ به پایان رســید. این پروژه در آغاز دولت سیزدهم 
پیشرفتی ۳۳درصدی داشت.

میزان ارزآوری ســالانه این طرح بیش از ۸۰ میلیون دلار است و از توانمندی های 
ترمینــال و بندرفراســکو عســلویه می توان به ذخیره ســازی طیف گســترده ای از 
فرآورده هــای نفت، گاز و پتروشــیمی، بزرگ ترین ترمینال تخلیه تراک در کشــور، 
 بارگیــری مســتقیم فرآورده های ســبک و نیمه ســبک از تراک به کشــتی، واحد 
مرکاپتان زدایــی میعانــات گازی، واحد تولید ســوخت کم ســولفور و ارائه خدمات 

سوخت رسانی به شناورها اشاره کرد.

 طرح پتروپالایش دهلران به بهره برداری رسید
طرح پتروپالایش دهلران با سرمایه گذاری ۱.۴ میلیارد دلاری از سوی صندوق بازنشستگی صنعت نفت با دستور سرپرست ریاست جمهوری از طریق ویدیوکنفرانس به بهره برداری رسید.طرح پتروپالایش دهلران که به ان جی ال ۳۱۰۰ نیز معروف است، امروز 

)دوشنبه، چهارم تیر( با دستور محمد مخبر و حضور جواد اوجی، وزیر نفت و جمعی دیگر از مسئولان از طریق ویدیوکنفرانس به بهره برداری رسید.
طرح پتروپالایش دهلران در منطقه موسیان دشت عباس در زمینی به وسعت بیش از ۱۰۰ هکتار با هدف جمع آوری گازهای همراه نفت احداث شده و با اجرای این طرح که به ان جی ال ۳۱۰۰ نیز معروف است، ۹ مشعل میدان های چشمه خوش، پایدار غرب، 
دانان، سروک و آذر و دهلران خاموش می شود.ارزش محصولات ان جی ال ۳۱۰۰ بیش از  ۴۰۰ میلیون دلار در سال برآورد شده و خوراک این طرح شامل گاز شیرین از میدان چشمه خوش به مقدار روزانه ۶۰ میلیون فوت مکعب، گاز ترش از میدان دهلران، دانان 

و آذر به مقدار روزانه ۱۲۰ میلیون فوت مکعب، گاز شیرین از میدان پایدار مخزن آسماری به مقدار روزانه ۲۰ میلیون فوت مکعب و گاز ترش از میدان پایدار مخزن بنگستان به مقدار روزانه ۴۰ میلیون فوت مکعب است.
محصولات نهایی ان جی ال ۳۱۰۰ شامل  +C۲ برای انتقال به پتروشیمی دهلران به مقدار سالانه یک میلیون و ۵۰ هزار تن، میعانات گازی برای انتقال به واحد بهره برداری چشمه خوش به مقدار روزانه ۸۵۰ بشکه، گاز شیرین به مقدار روزانه ۷۷ میلیون فوت مکعب 
و ۴۰۰ تن گوگرد است.این طرح در مجموع ظرفیت دریافت ۲۴۰ میلیون استاندارد فوت مکعب خوراک را دارد که از این مقدار ۸۰ میلیون استاندارد فوت مکعب گاز شیرین و ۱۶۰ میلیون استاندارد فوت مکعب گاز ترش از مجموع سه کمپرسورخانه دریافت خواهد 

شد. از این محل، سالانه یک میلیون و ۵۵ هزار تن محصول +C۲ به عنوان خوراک واحد الفین پتروشیمی دهلران و روزانه ۱۵۰ میلیون فوت مکعب گاز شهری، ۸۵۰ بشکه میعانات گازی و ۴۰۰ تن گوگرد تولید می شود.

  افزایش ۱۱ هزار بشکه ای تولید نفت ایران از میدان دانان
تولید نفت ایران با بهره برداری از طرح نگهداشــت و افزایش تولید میدان نفتی دانان روزانه بیش از ۱۱ هزار بشــکه افزایش یافت. طرح 
نگهداشــت و افزایش تولید میدان نفتی دانان با دســتور محمد مخبر، سرپرســت ریاست جمهوری و حضور جواد اوجی، وزیر نفت و جمعی 
از مســئولان از طریق ویدیوکنفرانس به بهره برداری رســید.این طرح با ســرمایه گذاری ۱۳۵ میلیون دلار در اســتان ایلام اجرا و با حفاری 
۱۱ حلقه چاه، ظرفیت فرآورش نفت خام کشــور روزانه ۱۱ هزار بشــکه اضافه و افزایش ظرفیت تولید میدان از ۸ هزار بشــکه به ۱۹ هزار 
بشــکه در روز هدف گذاری شده است.خدمات فنی ژئوفیزیکی در مساحتی حدود ۵۰۰ کیلومترمربع، احداث یک دستگاه پکیج نمک زدایی 
بــا ظرفیت روزانه ۱۱ هزار بشــکه و توســعه چندراهه دانان، احداث جاده های دسترســی به چاه ها و اجرای خط لولــه ۶ اینچ به طول ۵۵ 
کیلومتر، در جریان این طرح انجام شــده اســت. برای اجرای این طرح که به تصویب شــورای اقتصاد نیز رســیده، برای ۷۰۰ نفر به صورت 
مســتقیم و ۲۱۰۰ نفر به صورت غیرمســتقیم  اشتغال زایی شده است. مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران در این مراسم با اشاره به 
درآمد ســالانه ۲۸۱ میلیون دلاری با بهره برداری از فاز ۲ میدان دانان گفت: با حفاری ۱۱ حلقه چاه جدید و احداث تســهیلات ســرچاهی، 
تولید از میدان نفتی دانان  در فاز دوم از روزانه ۸ هزار بشــکه به ۱۹ هزار بشــکه افزایش یافت.وی با بیان اینکه طرح نگهداشــت و افزایش 
 تولید نفت دانان در اســتان ایلام، با هدف افزایش بیش از ۱۱ هزار بشــکه ای با حفاری ۱۱ حلقه چاه جدید و با سرمایه گذاری ۱۴۲ میلیون 
 دلار هدف گــذاری شــد و میــزان درآمدزایــی روزانه آن معادل ۷۷۰ هزار دلار اســت که ســالانه بالغ بر ۲۸۱ میلیون دلار خواهد شــد، 
شــت ا نگهد  ، حفــظ مل  شــا ی  ســعه ا تو ی  ح هــا طر ی  ا جــر ا ی  گی هــا یژ و یــن  مهم تر  : د و فــز  ا

  و افزایــش تولیــد با اســتفاده از دانش فنــی و توان متخصصان، پیمانکاران و ســازندگان قطعات و تجهیزات ســاخت داخل اســت که 
در شرایط تحریم با اتکا به منابع و توانمندی های کشور اجرا شد.مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی ادامه داد: در این طرح برای ۷۰۰  نفر 
به صورت مستقیم و ۲۱۰۰ نفر به صورت غیرمستقیم ایجاد اشتغال شده است.براساس این گزارش، در این پروژه، خدمات فنی ژئوفیزیکی شامل 
طراحی، جمع آوری، انجام مطالعات لرزه نگاری سه بعدی در مساحتی حدود ۵۰۰ کیلومتر مربع، احداث یک دستگاه پکیج نمک زدایی با ظرفیت 
۱۱ هزار بشکه در روز، توسعه چندراهه دانان، احداث جاده های دسترسی به چاه ها و اجرای خط لوله ۶ اینچ به طول ۵۵ کیلومتر لحاظ شده است.
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فرماندار شهرستان آستارا گفت: با همه توان تمامی موانع کاری پروژه های عمرانی راَ شناسایی و برای رفع آنها پیگیری و اقدامات لازم را انجام می دهیم.
 محمدرضا شهاب زاده در حاشیه بازدید از پروژه راه آهن و بارانداز ریلی شهرستان آستارا در گفت و گو با خبرنگاران اظهارکرد: یکی از اقدامات خوب دولت سیزدهم که در زمینه سرعت 
بخشی به اجرای طرح های نیمه تمام دنبال کرده و پای آن نیز ایستاده موضوع اتمام پروژه هاست، که با از بین بردن موانع باعث تزریق اعتبار و آورده ملی و انجام آنها می شود ضمن آنکه 

زمینه واگذاری برخی طرح ها به بخش خصوصی را نیز فراهم می کند.
وی افزود: این پروژه زیرساختی که در قالب آن چندین پروژه در حال انجام است از مصوبات سفرهای استانی رییس جمهور شهید است که در دولت گذشته متوقف شده بود و این دولت 
از ابتدای فعالیت خود آن را آغاز کرده است.فرماندار شهرستان بندری آستارا ادامه داد: انگیزه و روحیه جهادی در دولت سیزدهم برای خدمت به مردم و اتمام پروژه های نیمه تمام از همان 

ابتدا وجود داشته و همچنان هم ادامه دارد و با این روحیه تلاش می شود پروژه ها به اتمام و انجام مطلوب برسند.

رفع موانع در مسیر اجرای 
پروژه های عمرانی آستارا 

اولویت است

نوری زاده افزایش 
پنج برابری دریافت 

حقوق معدنی از 
معادن خراسان رضوی 

و رشد ۲۰ درصدی 
پذیرش شرکت های 

استان در بورس و 
فرابورس را از دیگر 

توفیقات دولت 
سیزدهم در اقتصاد 

 خراسان رضوی 
ذکر کرد.

سارا ابراهیم نژاد |      تابستان داغ امسال با رکوردشکنی مصرف برق آغاز شده و آن طور که آمار ها نشان می دهد میزان مصرف برق در همه استان های کشور 
به غیر از مناطق آذربایجان، مازندران و خراسان نسبت به مشابه سال گذشته بیش از 4 هزار مگاوات افزایش داشته است.

6
ایران زمین  

دولت سیزدهم ۱۰۱ همت طرح اقتصادی را در 
خراسان رضوی به ثمر نشاند

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/04/06
شماره : 1662

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی گفت: بیش 
از ۱۰۱ همت )هزار میلیارد تومان( سرمایه گذاری در دولت سیزدهم برای 

اجرای طرحهای اقتصادی استان به بهره برداری رسید.
حسن نوری زاده با اشــاره به دستاوردهای دولت سیزدهم در حوزه 
اقتصادی استان خراسان رضوی افزود: ۱۵۳ طرح اقتصادی با سرمایه گذاری 
۱۱۳.۸ هزار میلیارد تومان اکنون در استان در حال اجرا است که پیشرفت 
۱۰ درصدی دارد.وی اظهار کرد: در استانداری خراسان رضوی به تجمیع 
همه دستاوردهای اقتصادی دولت سیزدهم در قالب طرح »یادگار ابراهیم« 
پرداخته شــد که در این طرح ۵۷ دستاورد شاخص حوزه اقتصاد استان 
مورد بررسی قرار گرفت.به گفته وی، این دستاوردها در بخش های صنعت، 
معدن، تجارت، کشاورزی، زیارت و گردشگری، دانش بنیان و شاخص های 

اقتصادی کلی دسته بندی شد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی، تولید بیش 
از ۱۰۰ محصول دانش بنیان توسط ۹۸ شرکت استان، راه اندازی ۱۱ ناحیه 
و ساختگاه انرژی خورشیدی به ظرفیت ۴۵۰ مگاوات برق در راستای رفع 

ناترازی انرژی، ساخت ۲۴۰ کالای وارداتی با هدف جلوگیری از خروج ۴۲۰ 
میلیون دلار ارز، احداث ۵۹۳ واحد صنعتی جدید با ســرمایه گذاری ۹۲ 
هزار میلیارد ریال و توسعه ۵۵۹ واحد تولیدی صنعتی با سرمایه گذاری 
۲۲۹ هزار میلیارد ریال را از مهم ترین دستاوردهای اقتصادی استان در 

دولت سیزدهم ذکر کرد.

 نقشه برداری پهپادی از معادن برای نخستین بار در کشور
نوری زاده گفت: برای نخســتین بار در کشــور در دولت ســیزدهم 
نقشــه برداری پهپادی از ۷۷ معدن خراسان رضوی در گستره ۴۰ هزار 
مترمربع و ژئوفیزیک هوایی ۱۹ هزار کیلومتر مربع پهنه معدنی انجام شد.

وی با اشاره به کمبود زیرساخت ها و ضعف در اکتشاف معادن خراسان 
رضوی افزود: در این مدت ۱۹۰ پروانه عملیات اکتشــاف در گستره سه 
هزار و ۷۷۶ مترمربع در اســتان صادر شد که نسبت به دولت قبل رشد 

۱۴۶ درصدی داشته است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی با تاکید بر 

  توســعه نیروگاه هــای خورشــیدی از 
دستاوردهای دولت سیزدهم در گناباد است

مدیر اداره برق گناباد گفت: توسعه نیروگاه های برق 
خورشیدی دســتاورد مهم دولت سیزدهم در این 

شهرستان به شمار می رود.
به گزارش از روابط عمومی اداره برق گناباد مهدی 
رستمی پور روز دوشــنبه افزود: در راستای نهضت 
»تولید محصول ســبز با برق سبز« مراحل اجرایی 
ســاخت ۱۰ نیروگاه خورشــیدی ویژه چاه های 
کشاورزی در این شهرستان شروع شده است و از این 
تعداد سه نیروگاه خورشیدی تاکنون به بهره برداری 

رسیده و به شبکه برق متصل شده است.
وی ادامه داد: هدف این طرح، توســعه نیروگاه های 
خورشیدی در بخش کشاورزی و تامین برق مورد 
نیاز چاه های آب کشاورزی از طریق انرژی پاک است 
و با این طرح، ضمن معافیت چاه های کشاورزی از 
مدیریت بار در اوج تابستان، شاهد کاهش مصرف 
ســوخت های فســیلی و کاهــش آلایندگی های 
زیست محیطی خواهیم بود.مدیر اداره برق گناباد 
گفت: در راســتای توســعه نیروگاه های مقیاس 
کوچک حمایتی در گناباد بیــش از ۱۰۰ نیروگاه 
خورشــیدی با ظرفیت حدود ۹ دهم مگاوات وارد 
مدار شده است.رستمی پور افزود: ایجاد ۲۰۰ نیروگاه 
مقیاس کوچک خورشیدی حمایتی و چند نیروگاه 
خورشیدی ویژه نهضت » تولید محصول سبز با برق 
سبز« در دست اقدام است که بزودی به بهره برداری 
خواهند رسید.مدیر اداره برق گناباد گفت: نخستین 
نیروگاه خورشــیدی ۲۰۰ کیلوواتی کشــور ویژه 
صنایع با نرخ خرید تضمینی برق در سال گذشته در 
این شهرستان به بهره برداری رسید.۵۱ هزار و ۹۹۳ 
مشترک در مناطق شهری و روستایی گناباد از نعمت 

برق برخوردار هستند. 

  ۵۰۰ دانش آموز لرستانی به تحصیل بازگشتند
لرستان استاندار لرستان گفت: سال گذشته بیش 
از ۵۰۰ دانش آموز لرستانی که ترک تحصیل کرده 

بودند، به تحصیل بازگشتند.
ابوطالب شفقت در جلسه شورای آموزش و پرورش 
که در استانداری لرستان برگزار شد، اظهار کرد: پرُ 
کردن اوقات فراغت دانش آموزان، استفاده از امکانات 
دســتگاه های اجرایی برای کمک و پشــتیبانی به 
آموزش و پــرورش و طرح لبخند کــه بازگرداندن 
دانش آموزان رهاشده از تحصیل است، در این جلسه 

مطرح شد.

اهمیت فرآوری مواد معدنی و جلوگیری از خام فروشی مواد معدنی اظهار کرد: آغاز 
تولید »کاتد مس« برای اولین بار در استان به میزان ۹۵۰ تن در چهار واحد و صدور 
مجوز احداث ۳۰ واحد عمده فرآوری مواد معدنی با برآورد سرمایه گذاری ۷۶.۷ هزار 
میلیارد تومان از دیگر دســتاوردهای معدنی دولت ســیزدهم در استان بوده که این 
طرحها بیش از ۵۰ درصد پیشــرفت اجرایی دارد.وی مجموع ســرمایه گذاری دولت 
سیزدهم در بخش معدن خراسان رضوی را ۲۵۰ هزار میلیارد ریال ذکر و بیان کرد: 
راه اندازی ۹۹ واحد جدید صنایع معدنی با ســرمایه گذاری ۱۴۴ هزار میلیارد ریال و 
توســعه ۱۰۰ واحد صنایع معدنی با ســرمایه گذاری ۶۸ هزار میلیارد ریال از اتفاقات 
خوب در این مدت بوده اســت.نوری زاده افزایش پنج برابری دریافت حقوق معدنی 
از معادن خراســان رضوی و رشد ۲۰ درصدی پذیرش شرکت های استان در بورس 

و فرابورس را از دیگر توفیقات دولت سیزدهم در اقتصاد خراسان رضوی ذکر کرد.

 تبدیل مناطق ویژه اقتصادی سرخس و دوغارون به مناطق آزاد
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی یکی از بزرگترین توفیقات 
دولت سیزدهم در این استان را که برای چندین سال معطل مانده بود، تبدیل مناطق 

ویژه اقتصادی سرخس و دوغارون به مناطق آزاد تجاری-صنعتی برشمرد.
وی ادامه داد: در دولت ســیزدهم ۱۲ کشور جدید از جمله لیبی، تانزانیا، ایرلند، 
فیلیپین و آفریقای جنوبی به مقاصد صادراتی اســتان اضافه شدند و میزان صادرات 

کالا از ۱.۳ میلیارد دلار به ۱.۷ میلیارد دلار در استان رسید.
به گفته وی، بخش ترانزیت استان نیز توانست از ۱.۶ میلیون تن به ۳.۱۴ میلیون 

تن کالا برسد که نشان دهنده رشد ۱۱۲ درصدی در این بخش است.
نوری زاده در تشریح دســتاوردهای دولت سیزدهم در بخش کشاورزی خراسان 
رضوی اظهار کرد: در سه سال گذشته ۱۲۷ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری 
در حوزه کشاورزی استان انجام که منجر به رشد ۲۰ درصدی در تولیدات کشاورزی، 
احیــای ۲۶۱ واحد تولیدی راکد، ایجاد ۳۰۲ واحد تولیدی دام و طیور و افزایش ۲۹ 
درصدی کشت گلخانه ای شــد.وی اضافه کرد: در دولت سیزدهم با اجرای سیستم 
های جدید آبیاری و انتقال در ســطح ۱۳ هزار هکتار از مزارع کشــاورزی خراســان 
رضــوی، ۱۱.۳ میلیون مترمکعب صرفه جویی در مصرف آب رخ داد و بدین ترتیب 
میزان تولید ناخالص ملی در اســتان از ۶۴ هزار میلیارد تومان به ۲۰۳ هزار میلیارد 

تومان افزایش یافت.

 سرمایه گذاری ۱۷ هزار میلیارد تومانی در حوزه زیارت خراسان رضوی
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی زیارت و گردشگری را 
بخش جدایی ناپذیر اقتصاد خراسان رضوی دانست و گفت: در دولت سیزدهم ۱۷ هزار 
میلیارد تومان در حوزه گردشگری و زیارت استان سرمایه گذاری شد و حضور زائران 
خارج در اســتان به ۱۰۱ درصد رشــد رسید که نشان دهنده نتیجه تعاملات مثبت 
دولت سیزدهم در روابط خارجی است.وی ادامه داد: در همین مدت در بخش زیارت و 
گردشگری خراسان رضوی، بهره برداری از ۱۰۰ واحد اقامتی و ۶۸ واحد خدماتی، احیا 
۹۰۰ واحد اقامتی و خدماتی، صدور مجوز برای احداث ۷۲ طرح اقامتی با سرمایه گذاری 
۹۰ هزار میلیارد تومان در استان انجام گرفته است.نوری زاده راه اندازی چهار پردیس 
دانش بنیان با موضوعات معدن، کشاورزی و سلامت را بخش دیگری از دستاوردهای 
اقتصادی اســتان در دولت سیزدهم برشمرد و افزود: در حال حاضر شرکتهای دانش 
بنیان استان از ۲۶۰ شرکت به ۵۵۶ شرکت رسیده و در این زمینه شاهد رشد ۱۰۰ 
درصدی بوده ایم.وی بیان کرد: امروز شاهد کاهش نرخ بیکاری )۶.۳ درصد( و مقرری 
بگیران بیمه بیکاری، همچنین افزایش نرخ مشارکت اقتصادی )۴۳.۱ درصد( و آمار 
اشــتغال )۲۰۰ هزار اشتغال( و شناســایی مودیان مالیاتی جدید در خراسان رضوی 

هستیم که شاخص های اقتصادی استان را ارتقا داده است.
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مهدیقایدیبرایحضوردراستقلالکارسختیپیشرودارد،چراکهشبابالاهلیبههمینسادگیباجداییاشموافقتنمیکند.
بازگشــتمهدیقایدیبهاســتقلالبهیکعملیاتغیرممکنتبدیلشــدهاست.ستارهبوشهریکهفصلقبلبهصورتقرضیبرایاتحادکلباءبازیمیکرد،آنقدردرخشیدکهحالا
تیمهایدیگریازاماراتبرایشــکاراودرکمیننشســتهاند.قایدیجزوموثرترینبازیکنانلیگاماراتبودامادرپایانفصلوباتوجهبهپایانقراردادقرضیبهشــبابالاهلیبرگشتهتا

اینباشگاهدرموردآیندهاشتصمیمبگیرد.
گویاشبابالاهلیکهدوسالدیگرباقایدیقرارداددارد،علاقهایبهاستفادهدوبارهازاونداردوهدفشایناستیاستارهایرانیاشرابهطورقطعیبفروشدیااوراقرضیبهتیمدیگری
بفرســتد.بحثاصلیایناســتکهقراردادقرضیقایدیبااتحادکلباءتمدیدشــودواینمهاجم۲۶سالهفصل۲۰۲۵-۲۰۲۴رانیزدراینباشگاهسپریکند.اتفاقیکهرسانههایاماراتی

نیزچندروزقبلاخباریپیرامونشمنتشرکردند.

۲۰۰ میلیارد بدهید، 
رضایتنامه قایدی را 
بگیرید

مدیران باشگاه 
پرسپولیس خوب 

می دانند که هم جذب 
دروازه بان شاخص 
خارجی هزینه های 

زیادی دارد و البته بسیار 
پرریسک خواهد بود.

بیرو بـلاتکلیف و بدون تیم ؟

ورزش 

مسعود مدیحی طامه     |    در پرونده بیرانوند و پرسپولیس هر روز شرایط تغییر می کند و بعد از جدی شدن ماجرای عذرخواهی و منتفی شدن مسأله 
فسخ قرارداد، حالا این احتمال کمرنگ شده است.

 مذاکره با بتونی، فقط با ۷۰ روز سابقه سرمربیگری!
گفتهمیشودمدیرانتراکتورباداویدبتونی،مربیفرانسوی

مذاکرهکردهاندتااوروینیمکتتیمشانبنشیند.
تراکتــورباداویدبتونیمذاکــرهکرده،تنهابهایندلیلکه
دودورهدســتیارزینالدینزیدانبودهودررئالمادریدحضور
داشته!شمابرویدوببینیددرسالهایاخیرچهمربیانیبهعنوان
دستیارروینیمکتباشگاههایبزرگفوتبالاروپانشستهاند.سر
کیسهراکهکمیشلکنید،خواهیددیداغلبآنهابرایحضور
درلیــگایرانوآنهــمباپرداختچندصدهزاردلارزمینو
زمانرابههممیبافندوابرازعلاقهمیکنندکهبیایندوبتوانند

پولهنگفتیبهجیببزنند.
حالاحسابکنیدیکدستیارکهحالایکسالاستدورانبیکاریوبیتیمیراسپریمیکند،راهیلیگایرانوتیمی
پرطرفداربهنامتراکتورشود.آیااینبمبنقلوانتقالاتاست؟آیامیشودایننامرابرایچنینانتقالیبهکارببریم؟اینکه
هوادارانتراکتورواگذاریباشگاهشــانراباورکنندیاشــایعههاینقلوانتقالاتیبهکناراماموضوعاصلی،مذاکرهتراکتوربا
داویدبتونیاست.مربیفرانسویو۵۲سالهایکهدودورهدررئالمادریددستیارزینالدینزیدانبوده.تراکتورهمفقطبه

ایندلیلدنبالاورفتهوبهمسالهدیگریفکرنکردهاست.
مســألهمهمدربارهبتونیاماســابقهکماودرسرمربیگریاســت.بااینکهاو۱۴۶۰روزدررئالمادریددستیاربودهاماآیا
اینســابقهدرکمکمربیگریمیتواندملاکمناســبیبرایانتخاباوبهعنواننفراولیاسرمربیباشد؟بتونیتنهادریک
تیمسابقهسرمربیگریدارد.فصلقبلدرسیونسوئیس.فکرمیکنیدچهنتایجیکسبکرد؟او۱۰بارروینیمکتسیون
نشســت،۲بردبهدســتآورد،به۲تساویرسیدو۶شکستدرکارنامهاشثبتشد.آماریضعیفکهباعثشدمسئولان

سیونخیلیزودقیدهمکاریبااینمربیرابزنند.
حالاتراکتوردستبهکارشدهوانگارکهدوبارهمیخواهدبیگداربهآببزند.درستمانندتماممربیانخارجیقبلیاش
نظیرجانتوشاک،جرجلیکنز،ارطغرلساغلاموزوانمیرسولدو.آنهاسراغگزینهایرفتهاندکهسابقهسرمربیگریاشفقط۷۰
روزاســت،آنهمدرلیگســوئیسوباشگاهنهچندانمطرحسیون.آیااینانتخابدرستیبرایتراکتوراست؟آیابتونیکه
قبلازرئالمادریدوسیون،مربیتیمهایپایهکاندرفرانسهبوده،میتواندزنوزیوتراکتوررابهآرزوهایشانبرساند.پاکو

خمسنتوانست،بتونیرانمیدانیم.قضاوتباخودتانوخودشان.

پیشکســوتتیمفوتبالپرسپولیسگفت:بیرانوندمدیون
پرسپولیساستچراکهدراینتیمبهشهرترسیدوهمین

هواداراناورابزرگکردند.
ضیاءعربشاهیدرخصوصجدایییکطرفهعلیرضابیرانوند
ازپرسپولیساظهارداشت:متاسفانه۴سالیاستکهفوتبال
مادگرگونشــدهوبرایمنجــایتعجبداردکهبازیکنان
قــراردادنجومیدارند.هیچوقتنمیگویمبازیکنپولنگیرد
ولیبهازایآنپولیکهازباشگاهدریافتمیکندبایدازلحاظ

فنیهمخوبباشد.
ویتصریحکرد:بیرانوندمدیونپرسپولیساستچراکهدراینتیمبهشهرترسیدوهمینهواداراناورابزرگکردند.
وقتیکهدرنفتتهرانبود،کسیاورانمیشناختولیایکاشبازیکنانجنبهداشتهباشدوگذشهخودرافراموشنکند.
عربشــاهیافــزود:۵بازیآخرنیمفصلدومبانیمفصلاولمهدیترابیرانــگاهکنیدکهازلحاظفنیچقدرتغییر
کردهومشــخصبودکهمیخواهدبرود.پرســپولیسبهبازیکنعزتوبزرگیمیدهدولیمتاسفانهبازیکنانطوردیگری

رفتارمیکنند.
پیشکسوتپرسپولیسدرمورداینکهتیمدرکدامنقاطنیازبهجذببازیکندارد،گفت:درحالحاضردرخطحملهبه
۲بازیکنتمامکنندهخوبنیازداریمکهمثلنیمفصلاوللیگبیستوسوماسترسنداشتهباشیم.خوشبختانهپرسپولیس
خصوصیشدهوبایدمدیرانبهفکربازیکناندرجهیکباشندنهاینکهبازیکنیبهتیمبیاورندکهپاسدادنهمبلدنیست.
عربشــاهیهمچنیندربارهوضعیتنامشخصســرمربیپرسپولیس،یادآورشد:بهنظرمن۳۵مربیداخلیبهصورت
چرخشــیدرلیگتیمداریمیکنندواینکهدرچندروزاخیربحثحضوروالترماتزاریایتالیاییداغاســتبهطورقطع
اشــتباهبودهچراکهاوتابابازیکنانوفوتبالماآشــناشــود،زمانزیادیصرفخواهدشدوشکنکنیدهوادارانهمدر

هربازیتوقعکسبسهامتیازدارند.
ویدرخصوصشــرایطپرســپولیسبرایحضوردرلیگنخبگانآســیا،اظهارکرد:برایحضوردرآسیابایددرفصل
نقلوانتقالاتبازیکنخوبجذبکنیمکهدستسرمربیبازباشد.درحالحاضرهمهشاهدهستیمکهتیمهایعربیباز
همبهدنبالستارگانهستندکهبهلیگکشورخودشانبیاورند.تنهاشانسپرسپولیسدرلیگنخبگانحضوربازیکنان

باکیفیتدرتیماست.

آمدن ماتزاری به پرسپولیس اشتباه است

حمله مستقیم سئول نشینان به دلال ها

انتخاب فولاد در شرایط فعلی ریسک بزرگ یحیی !

باتصمیمکارگروهناظربرســقفبودجهوقراردادها،مدتقراردادبازیکنان
براساسشرایطســنیآنهاتعیینمیشود.نقلوانتقالاتتابستانیفصلپیش
رویلیگبرترفوتبالایراندرحالیرفتهرفتهرنگوشــکلجدیتریبهخود
میگیردکهکارگروهناظربرسقفبودجهوقراردادهاتصمیماتجدیدیرابرای
لیستبازیکنانهریکازتیمهااتخاذکردهاست.درهمینراستاانعقادقرارداد
بابازیکنانبراســاسشرایطسنیآنهاست،ایندرحالیاستکهشرایطجدید

قراردادبابازیکنانبالای۳۰سال،انتقاداتیرادرپیداشتهاست.
برهمیناســاسآییننامهنقلوانتقالاتدرزمینهانعقادقراردادبابازیکنان
بالای۳۰ســالتأکیدکردهاســتکهبایدقراردادباایندستهازبازیکنانصرفاً
بهمدتیکســالهباشــدوباشــگاههامجازبهانعقادقراردادبیشازیکسالبا
بازیکنانبالای۳۰سالنیستند.همچنینتمدیدقراردادباافزایشمبلغبیشاز
۳۰درصدممنوعاستضمناینکهپسازپایانقرارداد،اینبازیکنان،بازیکنان

آزادمحسوبمیشوند.
اینموضوعطیروزهایاخیرسروصدایزیادیراایجادکردهوباعثشده
اســتتاهجمهزیادیبههیأترئیسهفدراســیونفوتبالواردشود.اینکهچرا
اصولاًچنینقوانینیوضعمیشودواینکهآیاازسرمنشأاینتصمیماتاصولی

هستندیکجنبهقضیهرادربرمیگیردوازسویدیگرعملیاتیشدنونحوه
اجرایآنهاتاچهاندازهمیتواندآســیبهایبعدیوتبعاتخاصخودشرابه

همراهداشتهباشد،یکوجهدیگررادرپیدارد.
بــااینحــالدربارهاینبنــدازمصوبهجدیدآییننامهنقــلوانتقالات،به
نظرمیرســدهدفاصلیهیأترئیســهمبارزهبادلالیســمبودهواعضابهاین

منظورچنینبندیرابهتصویبرســاندهاند.دراینزمینهشــنیدهمیشــود
حضوربرخیبازیکنانباســنبالادرلیگبرترکهبعضاًباآنهاقراردادهایبلند
مدتبســتهمیشود،عاملیشدهاســتتااینتصمیمعجیبامادرعینحال

مهمگرفتهشود.
درواقعفدراسیوننشینهامعتقدندکهآندستهازبازیکنانقابلومطرحبالای
۳۰ســالدرفوتبالایراندرصدبسیارکمیازایندستهیعنیفوتبالیستهای
بالای۳۰راتشــکیلمیدهندوهمینتعدادهممیتوانندباتوافقایجادشــده
بینطرفیندرســالبعدباافزایشرقمیتاســقف۳۰درصد،قراردادراتمدید
کردهتابهاینشــکلاولویتبازیکنوباشــگاهبرایسالبعدیرقابتها،ادامه
اینهمکاریباشــد.درواقعفدراســیونباایناستدلالکهباتصمیماتجدید
ازباشــگاههایبازیکنســازحمایتکرده،بهاینشکلخواستهتابادلالانیکه

میخواهندهموارهچرخهبهکامآنهابچرخدمقابلهکند.
حالاینکهدرراههمینمبارزهبادلالیهانیزتبعاتیازجملهآزادشدنبازیکن
بالای۳۰سالبعدازیکفصلبهوجودآمدهواینفرصترامیدهدتابازیکن
بــاجابهجاییوتغییرتیم،دوبارهدرزمیندلالهابازیکند،خودابهامدیگری

هستکهمیتوانداینمصوبهراتاحدیزیرسؤالببرد.

شایدوقتیداورباسوتخوددرهفتهپایانیلیگ،حکمبقایفولادخوزستاندر
لیگپسازرقابتسختباپیکانراامضاکرد،هیچکسفکرشرانمیکردکهیحیی
گلمحمدیبرایفصلجدیدفوتبالایرانبااینتیمقراردادببندد.فولادپسازبدترین
فصلخوددرتاریخلیگبرترفوتبالایران،بامدیریتجدیدبهســراغپرافتخارترین
مربیایرانییکدههاخیرلیگرفتوحالایحییگلمحمدیکارسختیبرایبهرخ
کشیدنتواناییهایخوددراهوازدارد.اززمانآغازلیگبرتر،میتوانامیرقلعهنویی
راتنهامربیایدانستکهپسازترکسرخابیهایپایتختدریکتیمشهرستانی

بهموفقیترسیدهاست؛آنهمباسپاهانیکهطیسالهای۱۳۸۸تا۱۳۹۰،برای
قهرمانیبستهشدهبودوشرایطیکاملًامتفاوتباشرایطاینروزهایفولادخوزستان
داشــت.فولاددرفصلگذشتهلیگبامشکلاتمدیریتیمتعددوکمبودبازیکن
ســطحبالابرایحضوردرنیمهاوللیگدســتوپنجهنرممیکردوانتخابیحیی
گلمحمدیرامیتوانیکانتخابجسورانهدرنظرگرفت.هوشنگنصیرزادهوتیم
مدیریتیجدیدفولاد،باتوجهبهقوانیننقلوانتقالاتیبرایساختنیکتیممتفاوت
نســبتبهفصلگذشــتهکارراحتیندارندوبایددیدکههدففولادیهاازحضور

یکســرمربیبااعتبارگلمحمدیچیست.آیااینتیمبهکسبسهمیهآسیاییفکر
میکندیاحضوربینرتبهچهارمتاهشــتمدرفولادموفقیتتلقیمیشودیااینکه
چطوریحییگلمحمدیپسازچندینسالحضوردرتیمهایبالانشینتصمیمبه
حضوردرتیمیگرفتهکهفعلًاتوانرقابتدرکورسقهرمانیراندارد؟البتهنبایداین
نکتهراازیادبردکهسرمربیسابقسرخهایپایتخت،تواناییخودراپیشازایندر
تیمهاییمثلذوبآهنوپدیدهکهآنهانیزدچارمشکلاتمدیریتیومالیبودند،نشان
دادهاست.انتخابفولاددرشرایطفعلیرامیشودقماربزرگیحییدرنظرگرفت.

باتوجهبهآخرینمصاحبهحسینبادامکیواینکهشایدبرخیافراددرجریانعذرخواهیبیرانوندباشند،گفتهمیشد
شــایدشــرایطبرایبازگشتاوبهپرسپولیسمهیاشودامایکیازمدیرانباشگاهگفتهبعیداستایناتفاقرخدهدواین
باشگاهپیگیرشکایتازگلرملیپوشخودخواهدبود.هرچندبیرانوندموقتاًازایرانرفتهوحرفیهمازبازگشتبهپرسپولیس
نزدهاماخوبمیداندکهباطولانیشدنمسیرشکایتوشکایتکشیازپرسپولیسوبرعکس،شایدشرایطفوتبالیاشدر

فصلآیندهتحتتأثیرقراربگیرد.
قطعاًبیرودوستنداردمثلآنچهقبلازجامجهانی۲۰۲۲ودرمسابقاتمقدماتیاتفاقافتاد،دوبارهثباتشرادرترکیب
تیمملیبههمبریزد.درآنمقطعبیرانوندبانیمکتنشینیدرتیمهایبلژیکیوپرتغالیکمکمموقعیتمستحکمشدرترکیب

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1403/04/06
شماره : 1662

 ورزشگاه ها باید تجهیز و تکمیل شوند
رئیسفدراســیونفوتبالگفت:لیگبرتر
ایــراندومیــنلیگبرترقارهآسیاســتکه۷
باشــگاهآنمجوزحرفهایازکنفدراسیونآسیا

دریافتکردهاند.
جلســهمجمععمومیسازمانلیگفوتبال
ایرانبــاحضورمهدیتاجرئیسفدراســیون
فوتبالایرانوهمچنیــنمنصورقنبرزادهزاده
نایبرئیسفدراســیونفوتبال،حیدربهاروند
رئیسومحمدرضاکشــوریفرددبیرســازمان
لیگواعضایمجمعبرایانتخابهیاترئیسه

سازمانلیگفوتبالبرگزارشد.
درابتدایمراسممهدیتاجرئیسفدراسیون
ضمنخیرمقدمبهاعضاوتبریکعیدغدیرخم،
اظهارداشــت:لیگبرترایراندومینلیگبرتر
قارهآسیااستکه۷باشگاهآنمجوزحرفهایاز
کنفدراسیونآسیادریافتکردهاندکهاینحاصل
کارگروهیپرتلاشمجموعفدراسیون،سازمان

لیگوباشگاههاست.
ویوظیفــهاعضــایجدیدهیاترئیســه
سازمانلیگکهانتخابمیشوندرابسیارمهم
وحســاستوصیفکردوگفت:ورزشگاههاباید
تجهیزوتکمیلشــوندتامسابقاتفصلآینده
بهشــکلیمطلوبترومناسبتربرگزارشودو
شرایطمناسبتریبرایتماشاگرانایحادشود.
تماشاگرانبابلیتالکترونیکیواردورزشگاهشوند
وهرتماشاگررویصندلیمختصخودبنشیند.
ورزشگاههابایدتجهیزاتکمکداورویدئویی،نور

مناسبجایگاههایvipو...داشتهباشند.
درادامهجلسهقنبرزادهنایبرئیسفدراسیون
فوتبالدرخصوصدستورالعملحاکمبرقرادادها

گزارشیارائهکرد.

 دانشگر دوباره در رادار آبی ها
محمددانشــگرمدافعفصلقبلســپاهان
علاقهمندبازگشتبهاستقلالاست.اوکهسابقه
پوشیدنپیراهناستقلالراداردحالاازطریق
چندواســطهاعلامکردهاستکهتمایلداردتا
مجدداًبهجمعآبیپوشانبپیوندد.اوسال۱۴۰۱
باجداییازاســتقلالشوکبزرگیبههواداران
اینتیمواردکردوباقراردادی۳سالهبهجمع
طلاییپوشــاناصفهانیپیوســت.حالاباپایان
فصلوقهرمانیســپاهاندرفینالجامحذفی
دانشگرعلاقهمنداســتتابهاستقلالبرگردد
وازطرفیاینطوربهنظرمیرســدکهناماودر
لیستنکونامهمجایندارد.درچنینشرایطی
بایددیدبعدازمشخصشدنتکلیفنکونامدر
روزهایآیندهمدیراناستقلالبرایجذباین
بازیکنچهاقدامیانجاممیدهندوآیاریســک
بازگرداندناینبازیکنرابهجانمیخرندیاخیر؟



 رضاییان سوژه داغ استقلالی ها
احتمالحضوررامینرضاییاندراســتقلال
کمرنگشد.درروزهایقبلشنیدههایزیادی
مبنیبرپیوســتنمدافعفصلقبلسپاهانبه
باشگاهاستقلالبهگوشمیرسیداماحالاباتوجه
بهپیشنهاداتیکهازتیمهایاماراتیداردگفته
کــهاولویتشاینتیمهاخواهدبودواینطوربه
نظرمیرسدکهپروندهاودراستقلالفعلًابسته
شدهاست.ازآنجاییکهتکلیفکوینیامگاهنوز
مشخصنیستواحتمالجداییاوازاستقلال
وجوددارد،مسئولانباشگاهبشدتخواهانجذب
رضاییانبرایجایگزینیاوهستندواحتمالاًتا
زمانیکهاینمدافعتیمجدیدشراانتخابنکند،
یکیازســوژههایداغنقلوانتقالاتاستقلال
خواهدبودوتاوقتیکهرضاییانتیمجدیدش
راانتخابنکندنامشدرمیانبازیکناناحتمالی
کهبهاستقلالخواهندآمد،دیدهخواهدشد.

  رامین فقط بیرانوند را  آنفالو کرد
درحالیکهخبــرازآنفالویتمامبازیکنان
پرسپولیسازسویرامینرضاییانمطرحشده
بودامااخباردقیقازبازیکنسابقسپاهانحاکی
ازواقعیتیدیگراست.موضوعازاینقراراست
کهرامینرضاییانبهدلیلبعضیازمشکلاتو
اختلافهادربینپرسپولیســیهافقطعلیرضا
بیرانوندراآنفالوکردهاست.یکیازنزدیکانرامین
بــااطمینانازمطلبفوقگفتکهاینموضوع
هیچارتباطیبــااحتمالحضوراینبازیکندر
استقلالنداشتهوبازیکنسابقسپاهانهمهنوز
هیچصحبتیباهیچتیمایرانینداشتهواولویتش

حضوردرلیگاماراتیاقطراست.

  نعمتی 9 زندانی را آزاد کرد
علینعمتی،مدافعنیشابوریپرسپولیسدر
اقدامیخیرخواهانهبــاقبولپرداختبدهی۹
زندانیمعسراینشهر،زمینهآزادیشانرافراهم
کرد.همزمانباهفتهقوهقضائیهودرآستانهعید
ســعیدغدیرخم،اینبازیکنباحضوردرشهر
زادگاهشوبعدازآگاهیازشرایطاین۹زندانی
جرائمغیرعمدونیازمندشهرســتان،زمینهساز
آزادیآنهاشد.میزانکلبدهیاینتعدادزندانی
مبلغ۱میلیاردو۹۰۹میلیونریالبودهاست.

اصلیتیمملیراازدستداد؛تاجاییکهاسکوچیچدربرخیمسابقاتمهممقدماتیجامجهانی
۲۰۲۲ازامیرعابدزادهاســتفادهکردامابیروبهپرســپولیسبرگشتودوبارهقبلازجامجهانی
درتیمملیفیکسشدتاتنهادروازهبانایرانیباشدکهدوباراینتورنمنتراتجربهکردهاست.
حالانیزجداازشــروعلیگبیستوچهارمولیگنخبگانکهیکیازاواخرمردادماهودیگری
ازاواخرشــهریورماهخواهدبود،تیمملیفوتبالایراننیزازمیانهشــهریورماهواردمســابقات
مرحلــهســوممقدماتیجامجهانیکهمرحلــهاصلیوتعیینکنندهایخواهدبود،میشــودو
بیرانونددوســتندارددوبارهجایگاهخوبومحکمشدرترکیبتیمملیراازدســتبدهدوبا
درنظرگرفتناینشرایطشایدموضوععذرخواهیوبازگشتاوبهپرسپولیسباچیدنیکسری
مقدماتمنطقیباشد.اگرقرارباشدبیرانوندعذرخواهیکندوبرگردد،همخودشواطرافیانش،
هممدیرانباشــگاهپرســپولیسبایدزمینهچینیکنندتابعدازفروخوردنخشــمهوادارانو
بــاتوجیــهاینکهدروازهبانیدرحدوانــدازهاوپیدانمیکنند،زمینهبازگشــتشرافراهمکنند
تاایناقدامشــانازســویجامعههواداریبازخوردمنفیگستردهاینداشتهباشداماازتازهترین
اظهارنظرهااینگونهبهنظرمیرسدکهاختلافدربالاترینسطحوجودداردوموضوعبازگشتاو
فعلًامنتفیاست.البتهمدیرانباشگاهپرسپولیسخوبمیدانندکههمجذبدروازهبانشاخص
خارجیهزینههایزیادیداردوالبتهبســیارپرریســکخواهدبودوهمگزینههایداخلیبعضاً
درحددروازهپرسپولیسواهدافشنیستندودرنهایتشایدبرایآنهاهمبهتراینباشدکهاگر
بیروپشیمانشده،باتحکموبرخوردانضباطیاورابرگردانندویکیازمهمترینپستهاوبخش

تحتانیستونفقراتتیمخودرادستخوشتزلزلوبیثباتینکنند.

پیشنهاد روسیه بیرانوند را هوایی کرد؟ 
هفتــهگذشــتهبــودکــهعلیرضــابیرانونــددراقدامــیجنجالــیقــراردادخــودبــا
پرســپولیسرابــهصــورتیکطرفهفســخکرد،ایــنموضوعبهســوژهاولفضــایهواداری
پرســپولیستبدیــلشــده.باشــگاهپرســپولیسبــرایــنعقیــدهاســتکــهدرماجرای
اضافهکردنمتممبهقراردادبیرانوند،شیطنتهاییازداخلباشگاهصورتگرفتهتاامکانفسخرا
برایاینبازیکنفراهمکندودرعینحالهمازعلیرضابیرانوندبهدلیلفسخغیرموجهشکایت

کردهاست!
اینموضوععلامتســؤالهایزیادیرادرذهناهالیفوتبالبهوجودآوردهوبهعلاوهاینکه
یکروزقبلازفســخقراردادبیرانوندباپرســپولیسدررسانههایروسیاعلامشدایندروازهبان
ملیپوشازتیماسپارتاکمسکوپیشنهادداردامابعدازفسخقراردادش،درچرخشی۱۸۰درجهای

ازسویباشگاهروسیاعلامشدکهاینتیمبرنامهایبرایبرایجذببیروندارد.
بعدازاینماجرااعلامشدکهبیرانوندچندنفرراواسطهکردهتامجدداًبهپرسپولیسبازگردد

وحتیاینخبرازسویحسینبادامکیمعاونورزشیباشگاهپرسپولیسهمتأییدشد.
بامرورسیراخباردرماجرایفسخملیپوشپرسپولیسمیتوانفهمیدکهیکسناریومحتمل
برایفسخبیرانوندمیتواندوسوسهشدناینبازیکنبرایحضوردراینتیمروسیباشدکهباعث
شدهقیدهمکاریباپرسپولیسرابزندوراهیتیمیغیرایرانیشودتابعدازگذشتزمانمجدداً
فرصتحضورشدرپرسپولیسفراهمباشداماطرفروسیبهقولخودوفانکردهوپیشنهادش

راپسگرفتهتابیرانونددچارسردرگمیشود.
بااینحالامارسانههااعلامکردندکهبیرانوندباتراکتوربهتوافقرسیدهوحالابایدمنتظرماند

ودیدتصمیمبعدیبیرانوندبرایادامهدورانحرفهایاشچهخواهدبود.
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دلار  58.820

یورو 64.380

پوند  75.550

درهم  16.220

لیر  1.810

سکه  تمام  40.150.000

سکه نیم  23.650.000

سکه ربع  15.750.000

سکه یک گرمی  6.900.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

 توقف فروش تویوتا
TX گرند هایلندر و لکسوس 

تویوتا فروش شاسی بلندهای بزرگ گرند هایلندر و لکسوس 
TT را به خاطر مشکلات کیسه هوای آن ها متوقف کرد.

 مشــتریانی که امیدوار بودند تا چند روز دیگر پشت فرمان 
تویوتا گرند هایلندر یا لکسوس TX صفرکیلومتر تحویلی بنشینند 
باید منتظر بمانند. این خودروســاز ژاپنی دستور توقف فروش 
شاسی بلندهای ســه ردیفه گرند هایلندر و لکسوس TX را به 
دلیل مشکل کیســه هوا صادر کرده است. بنا به گفته تویوتا، 
کیســه هوای پرده ای سمت راننده این خودروها شاید در زمان 

باز بودن شیشه و وقوع تصادف عمل نکند.
این کیسه هوا درست بالای شیشه نزدیک سر راننده تعبیه 
شــده تا از بخش بالایی بدن او در زمان تصادف محافظت کند. 
فراخوان موردبحث شامل حدود ۱۴۵ هزار دستگاه گرند هایلندر 
و TX مدل ۲۰۲۴ است. ژاپنی ها طی هفته های آینده به مالکان 
خودروها درباره شرایط و زمان مراجعه به نمایندگی های مجاز 
تویوتا و لکســوس اطلاع رســانی خواهد کرد. شایان ذکر است 
گرند هایلندر و TX در کارخانه پرینستون ایندیانا تولید می شوند.

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری     
 شرکت توزیع : نشر گستر 

Gmail

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/04/06
شماره : 1662

اگر کسی همین الان اسم آدم فضایی ها را ببرد، چه تصویری 
در ذهن شــما شکل می گیرد؟ طبیعتا برخی افراد یاد موجودات 
گوشتخوار وحشتناکی می افتند که از پرتال های فضایی وارد شده 
و زمیــن را نابود می کنند. هرچند اکثــر افراد موجودات فضایی 

خاکستری را به یاد می آورند.

 داستان پیدایش موجودات فضایی خاکستری و بشقاب  
پرنده هایوفو

موجودات فضایی در تصور ما نسبتا کوتاه قد هستند و سرهایی 
بزرگ دارند. آنها با انگشت های کشیده، دهان کوچک و چشمان 
بزرگ و سیاه خود به ما خیره می شوند. بیگانگان فضایی صحبت 
نمی کنند، بلکــه از طریق ارتباط ذهنی نظرات خود را به فردی 

دیگر انتقال می دهند.
آنها معمولا تمایل دارند که در نیمه های شــب ظاهر شــده، 
شخص خاصی را بدزدند و پس از انجام چند آزمایش رها کنند. 
همچنین آدم فضایی ها دوســت ندارنــد در برابر دوربین ظاهر 
شــوند. اما این تصویــر خاص از موجودات فضایی خاکســتری 
چطور ایجاد شــده اســت؟ علاقه مندان به داستان های ربایش 
 یوفو و موجودات فضایی خیلی ســریع می گویند که افراد زیادی

 آنها را مستقیم ملاقات کرده اند. هرچند ما با داستان های ادعایی 
افراد کاری نداریم.

 موجودات فضایی خاکستری
اگر نگاهی به چند دهه اخیر داشــته باشیم، می توان متوجه 
شد که داستان موجودات فضایی خاکستری پس از حادثه رازول 

در نیومکزیکو در سال ۱۹۴۷ شروع شد. 
بعدها در دهه ۱۹۶۰ فرازمینی کوچک وارد داســتان افرادی 
شــد که ادعا می کردند موجودات بیگانه را دیده اند. ســپس در 
سال ۱۹۷۷ رســانه ها این تصویر را گسترش دادند. ولی مسئله 
اینجاســت که تصویر مشترک توصیف شده حتی در اخبار نجوم 

نیز دیده می شود.

 رخداد تاریخی رازول
اگرچه حادثه رازول نتوانســت مدارک محکمی را برای وجود 
حیات بیگانه ارائه دهد، اما قطعا بستر مناسب را برای داستان های 
تخیلی یوفو فراهم کرد. ماجرا از ۲۴ ژوئن ۱۹۴۷ شروع شد. در 
آن زمــان خلبانی به نام Kenneth Arnold ادعا کرد که ۹ شــیء 
پرنده ناشــناخته که به هلال ماه شبیه بودند را دیده است. این 

اشیاء پرنده با سرعت ۱.۵ ماخ پرواز می کردند.
برای یادآوری باید گفت که در آن زمان هنوز رکورد ســرعت 
صورت شکسته نشده بود و چند ماه بعد این اتفاق رخ داد. طبیعتا 
افراد زیادی تصور می کنند که آرنولد جت های آزمایشــی ارتش 
آمریکا را دیده است، هرچند که علاقه مندان به موجودات فضایی 

چنین باوری نداشتند.

 ماجرای رازول
کمی بعد آرنولــد در مصاحبه ای با مجله نایت گفت که آنها 
به شکل عجیبی در آسمان حرکت می کردند. انگار که یک بشقاب 

را روی سطح آب پرتاب کرده باشید.
 همین توصیف کوتاه باعث شــد که واژه بشقاب پرنده متولد 
شود.چند هفته بعد در ۷ جولای ۱۹۴۷ یک مزرعه دار آمریکایی 

به پایگاه نیروی هوایی آمریکا مراجعه کرد و گفت که در نیمه  های 
شــب با صدای انفجاری شدید از خواب بیدار شده است. سپس 
شیء سفیدی را دید که در نزدیکی خانه وی سقوط کرده بود. او 
قطعات و تکه های فلزی شــیء جنجالی را تحویل مقامات ارتش 
آمریکا داد. روز بعد نیز یک روزنامه محلی داســتان سقوط یک 
بشقاب پرنده را منتشر کرد. در آن زمان هنوز خبری از موجودات 

فضایی خاکستری نبود.

 یوفو
در گزارش رسمی FBI به یک دیسک شش ضلعی اشاره شده 
که به واسطه نخ هایی از یک بالن هواشناسی آویزان بود. هرچند 
گزارش های رسمی دیگر مهم نبودند، چون تب یوفو آغاز شده بود.

یک زمان بندی بی نقص
زمــان حادثه رازول نمی توانســت بهتر از این باشــد. بازدید 
موجودات فضایی خاکستری از کره زمین در سال ۱۹۴۷ رخ داد. 
یعنی زمانی که تنها چند سال از پایان جنگ جهانی دوم گذشته 
بود و آمریکا و شــوروی در شرف آغاز جنگ سرد بودند. در واقع 

حادثه رازول نشان دهنده ترس ها و نگرانی های آن دوره است.
تهدیدات وجودی از جانب قدرت های خارجی احساس می شد 
و رقابت برای برتری در عرصه های مختلف آغاز شده بود. در آن 
زمان افراد زیادی از عوامل مخفی وحشت داشتند. در زمان کوتاهی 
نیز هالیوود فیلم های مختلفی را درباره موجودات فضایی ساخت. 
در همــه این فیلم ها تماس با موجودات بیگانه به معنی آغاز یک 

نبرد نظامی تصویر مي شد.

 موجودات فضایی خاکستری
 The Day the هرچند که در میان همه تولیدات هالیوود، فیلم
Earth Stood Still بیــش از بقیــه جلب توجه کرد. در این فیلم 
موجودات فضایی شبیه انسان ها بودند و لباسی خاکستری بر تن 
داشتند. همچنین آنها از بشقاب پرنده  های خاکستری استفاده 
می کردند. ترکیب این فیلم با توصیف های داستان کوتاه »مردی 
از ســال یک میلیون« باعث شد که تصویر کنونی از فرازمینی ها 
شکل بگیرد.در داستان کوتاه H.G Wells گفته می شود که انسان 
از نظر فیزیکی ضعیف تر شــده اســت و حالا بدنی باریک و لاغر 
دارد. همچنین انســان آینده به عنــوان موجودی فاقد گوش، با 
دهانی کوچک و ســری بزرگ توصیف می شــود. همچنین این 

انسان چشمانی بزرگ و درخشان دارد.

 آغاز ربایش انســان ها توســط موجودات فضایی 
خاکستری

در سال ۱۹۶۱ زوجی به نام بتی و بارنی هیل از علاقه افراد به 
یوفو ســوء استفاده کردند و یک الگوی زیبا را برای داستان های 
ربایش آدم فضایی ها ارائه دادند. داستان هایی که امروزه فوق العاده 
خسته کننده و کلیشه ای شده اند. در اکثر این داستان ها نیز یک 
زوج شب هنگام در جاده ای خلوت در حال رانندگی هستند. آنها 

ناگهان نورهای عجیبی را از فاصله دور می بینند.

 بارنی و بتی هیل
در مرحله بعدی ناگهان یک ســفینه فضایی ظاهر می شود و 
آنها را به بالا می کشد. موجودات فضایی خاکستری کمی روی آنها 

آزمایش انجام می دهنــد. در مرحله آخر نیز افراد می گویند که 
چیزی از گذر زمان را احساس نکرده اند. این دقیقا همان چیزی 
بود که بتی و بارنی هیل تعریف کردند. هرچند با این تفاوت که 
بارنی گفته بود آدم فضایی ها خاکستری لباس هایی مشابه ارتش 
آلمان نازی را بر تن داشــتند و بتی نیز گفته بود که آنها دارای 
بینی های غول پیکری بودند.بتی همچنین ادعا کرد که موجودات 
فضایی خاکستری نقشه ای از سیستم ستاره ای دوتایی خود را به 
آنها نشان داده اند. به گفته بتی خانه موجودات فضایی در سامانه 
ســتاره ای Zeta Reticuli قرار دارد که حدود ۳۹.۲ سال نوری از 
زمین دورتر اســت. البته این ســامانه خورشیدی وجود خارجی 

دارد؛ اما جزئیات آن با آنچه بتی گفته بود کاملا متفاوت است.

 موجودات فضایی خاکستری
ایــن زوج برای مدت کوتاهی از شــهرت لذت بردند. پس از 
آن نیز نوبت به افراد زیادی رســید که همگــی ادعای دیدار با 
فرازمینی ها را داشــتند. البته در آن زمان هنوز تصویر موجودات 

فضایی خاکستری تثبیت نشده بود. 
به همین خاطــر برخــی فرازمینی ها را موجوداتــی قدبلند، 
بلونــد و از نژاد آریایی می دانســتند و برخی دیگــر نیز آنها را 
موجوداتی ســیاه و بدون ســر توصیف می کردند.هرچند در آن 
زمان انجمن یوفو شــکل گرفته بود و بــه یک تصویر واحد نیاز 
 داشــت. آنهــا تصویر مورد نظر خود را در ســال ۱۹۷۷ و پس ا

 انتشــار فیلم Close Encounters of the Third Kind به دســت 
آوردنــد. این فیلم تصویر موجودات فضایی خاکســتری را برای 

همیشه محکم کرد.

 فرازمینی ها در قرن بیست و یکم
هنوز هم داســتان های ربایش موجودات فضایی برای عده ای 
جذابیــت خاصــی دارنــد. به همین خاطر هر چنــد وقت یکبار 
داستان جدیدی منتشر می شــود. در ۴۳ درصد از داستان های 
آمریکایی هــا ســفینه های فضایــی با موجــودات کوچکی که 
 خاکســتری هستند و به انسان شــباهت دارند از راه می رسند.

 این میزان در استرالیا به ۵۰ درصد می رسد و برای کانادا حدود 
۹۰ درصد است.

 موجودات فضایی خاکستری
جالب اینجاســت که این تصویر مخصــوص علاقه مندان به 
یوفو نیست. هرکسی که تاکنون این داستان ها را نشنیده باشد، 
به انسان به عنوان تنها موجود هوشمند جهان هستی نگاه کند و 
از علاقه مندان به فیلم های علمی تخیلی نباشد نیز همین تصویر 

را از موجودات فضایی دارد.
در حــال حاضــر باورهــای عامیانه با گزارش های رســمی 
سازمان هایی همچون ناسا به شــدت اختلاف دارند. افراد زیادی 
در آمریــکا تصور می کنند که موجــودات فضایی بارها به زمین 
سفر کرده اند. حتی گفته می شود که دولت های مختلف از دانش 
آنها بهره می برند و گروه هایی نیز در سرتاســر جهان نشانه های 

فرازمینی ها را جمع آوری می کنند.
این در حالی است که کارشناسان و دانشمندان ناسا حتی در 
کشف یک موجود چندسلولی فضایی ناکام مانده اند. در واقع ناسا 
در تلاش است بتواند فرم های اولیه حیات را پیدا کند و بعدا سراغ 

موجودات فضایی پیشرفته برود.

عاطفه دهقانی  |     ما تاکنون فرازمینی ها و نمایندگان تمدن های بیگانه را از نزدیک ندیده ایم. پس چطور انسان توانسته تصور فعلی را از موجودات فضایی 
خاکستری داشته باشد؟

چطور انسان ها موجودات فضایی خاکستری را کشف کردند؟

تفاهم  نامه همکاری میان پژوهشگاه نیرو و پژوهشگاه صنعت 
نفت، با هدف همکاری های آموزشی، پژوهشی، فناورانه و نوآورانه، 
با استفاده از امکانات، تجهیزات، ظرفیت ها و توانمندی های علمی 

و آموزشی طرفین به امضا رسید.
ایــن تفاهم نامه همــکاری میان مجید عمیدپــور؛ رئیس 
پژوهشگاه نیرو و عظیم کلانتری اصل؛ رئیس پژوهشگاه صنعت 
نفت، در راســتای همکاری در اجــرای پروژه ها و فعالیت های 
مشــترک در حوزه نفت و نیرو، مشــتمل بر تحقیقات، توسعه 
فناوری، تجاری  ســازی محصولات، انجام خدمات مشاوره  ای و 

تبادل خدمات آزمایشگاهی و آموزشی مبادله شد.
به نقل از پژوهشگاه نیرو، همکاری در مباحث حوزه مدیریت 
انرژی، تهیه ره  نگاشــت جامع برنامه  ریزی انــرژی، انرژی  های 
تجدیدپذیر، حفاظت از محیط زیست در برابر آثار صنعت برق و 
انرژی، هوشمند سازی صنعت برق و انرژی، مدیریت دارایی های 
فیزیکی صنعت برق و انرژی، توســعه فناوری مواد شــیمیایی 
مورد نیاز صنایع برق و انرژی، برقی  سازی و ذخیره  سازی انرژی، 
ارتقای زیست بوم نوآوری و انجام مطالعات و پژوهش های عرصه ی 
حکمرانی و مدیریت نفت و نیرو، از جمله مهم ترین زمینه های 

همکاری قید شده در این تفاهم نامه است.

عضو پیوســته فرهنگستان علوم  پزشکی جمهوری اسلامی 
تاکیــد کرد: اگر می خواهیم در آینده نیز مردم برای درمان در 
کشــور خودمان بمانند و ناچار به سفر به خارج نشوند، باید از 

هوش مصنوعی و پیشرفت های تکنولوژی استفاده کنیم.
 امامی رضوی با اشــاره به اینکه فرهنگستان علوم پزشکی 
جمهوری اســلامی فعالیت هــای متنوعــی دارد، اظهار کرد: 
در فرهنگســتان علوم پزشــکی، ۱۸ گروه علمــی و کارگروه 
 ویــژه فعالیــت می کنند و عمده کار کارگروه هــا همگرایی در

 موضوعات با یکدیگر است که مصداق آن برنامه ای است که با 
موضوع »پزشکی فرد محور« با محوریت گروه آموزش و اخلاق 

پزشکی برگزار شد.
به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، دبیر فرهنگستان 
علوم پزشکی کشــور، پزشکی فرد محور را بحث بسیار مهمی 
در حوزه پزشــکی دانست و گفت: کشورهای منطقه به  شدت 
 در ایــن زمینــه فعالیت می کننــد و ما نبایــد در این زمینه

 از آنها عقب بمانیم.

کپســول جدیدی به نام پیل بات)TTTTTTT( به پزشکان 
این امکان را می دهد که معده را از راه دور از طریق یک برنامه 
تلفن هوشمند بررســی کنند و فرآیند آندوسکوپی را در خانه 

امکان پذیر می کند.
 یک قرص رباتیک قابل بلع که توسط یک استارت آپ ساخته 
شده است، با هدف پیشرفت در زمینه پزشکی از راه دور به سمت 

آزمایشات بالینی رفته است.
این قرص رباتیک موســوم به PillBot که توسط استارت آپ 
اندیاتکس)Endiatx( ساخته شــده است، یک دستگاه دوربین 
مینی رباتیک قابل هضم با کنترل از راه دور اســت که می تواند 

نیاز به اقدامات پزشکی تهاجمی را از بین ببرد.
هدف Pillbot این اســت که یک آندوسکوپ مجازی یا یک 

کره چشم متحرک در معده باشد.
این ربات به لطف رانشگرهای خود به اندازه یک پسته است 

که مانند یک پهپاد در دستگاه گوارش حرکت می کند.
شرکت اندیاتکس مســتقر در کالیفرنیا می گوید این قرص 
رباتیک بیماران را قادر می ســازد تا با آسایش در حالی که در 
خانه هســتند با متخصصان فوق تخصص گوارش در سراســر 

جهان مشورت کنند.

هوشمند سازی صنعت برق و انرژی

ضرورت استفاده از هوش مصنوعی 
در حوزه پزشکی

یک کپسول برای آندوسکوپی!

قیمــت جهانی طلا امــروز دوشــنبه )۲۴ ژوئن( با 
کاهش بازدهــی خزانه داری افزایش یافــت، در حالی 
که ســرمایه گذاران منتظر اطلاعات اقتصادی و نظرات 
مقامات فدرال رزرو برای شــفافیت جدول زمانی بانک 
مرکزی ایالات متحده در مورد کاهش نرخ بهره هستند.

 بهــای هر اونس طلا با ۰.۲ درصد افزایش به ۲۳۲۴ 
دلار و ۳۶ ســنت رسید. قیمت طلای آمریکا نیز با ۰.۲ 

درصد افزایش به ۲۳۳۶ دلار و ۷۰ سنت رسید.
بازدهی شــاخص ۱۰ ساله خزانه داری ایالات متحده 
کاهش یافت و در ۴.۲۴۹۶ درصد قرار گرفت و شــمش 

بدون بازده را برای سرمایه گذاران جذاب تر کرد.
فعالیت تجاری ایالات متحده در ماه ژوئن در بحبوحه 
افزایش اشتغال به بالاترین حد در ۲۶ ماه گذشته رسید. 
داده های هفته گذشته نشــان داد که درخواست  برای 
دریافت مزایای بیکاری در ایالات متحده به طور متوسط 

 کاهش یافته است.
معامله گران به دنبال گزارش شاخص قیمت هزینه های 
مصرف شخصی هستند که در روز جمعه منتشر می شود 
تا نشــانه های بیشــتری در مورد زمان بندی و مقیاس 
کاهش نرخ به دســت آورند. سرمایه گذاران همچنین 

منتظر نظرات مقامات فدرال رزرو هستند.
بر اساس گزارش CME FedWatch Tool، معامله گران 
در حال حاضر با احتمال ۶۶ درصد کاهش نرخ بهره در 
ماه ســپتامبر قیمت گذاری می کنند. نرخ بهره پایین تر، 
هزینه فرصت نگهداری شــمش بــدون بازده را کاهش 
می دهد.بر اساس داده ها، صادرات طلای سوئیس در ماه 
مه نســبت به ماه قبل کاهش یافته است که دلیل آن 
کاهش محموله ها به هند و هنگ کنگ اســت. تقاضای 
شــمش در هند، دومین مصــرف کننده بزرگ طلا در 
جهان، هفته گذشته با نزدیک شدن قیمت ها به سطوح 
بالای بی ســابقه کاهش یافت و خرید خرده فروشی را 
کاهــش داد.طبق گزارش رویترز، در بازار ســایر فلزات 
ارزشــمند، بهای نقره بــا ۰.۱ درصد افزایش به ۲۹.۵۵ 
دلار در هر اونس رسید، پلاتین با ۰.۲ درصد کاهش به 
۹۹۰.۳۰ دلار رسید و پالادیوم ۰.۱ درصد کاهش یافت 

و به ۹۴۷.۵۰ دلار رسید.

طبق آخرین اظهارات اظهارات وزیر ارتباطات، امروز 
تعداد کاربران فعال در ســکوهای داخلی بیش از پنج تا 
۱۰ برابر شده اســت و این توانایی را دارند که به ۱۰۰ 
میلیون کاربر در پیام رسان های داخلی خدمات ارائه دهند.

عصر پلتفرم و نفوذ آنهاست که عمق راهبردی کشورها 
را مشخص می کند و بعضا از ظرفیت های این فضا برای 

حکمرانی غفلت شده است.
پلتفرم های بومی چند سالی است که تلاش کردند از 
فرصت پیش آمده در طی سالها و البته دولت سیزدهم 
اســتفاده کنند و قابلیت ها، کاربردپذیــری را افزایش 
دهد. بنابراین شــرکت های داخلی تواسته اند در قالب 
 پیام رسان، شبکه اجتماعی و موارد دیگر جایگزین هایی

 ارائه دهند که به گفته مسئولان دست کمی از نمونه های 
خارجی ندارند. با مروری بر ســال های گذشته می توان 
دریافت که رشد و توسعه پلتفرم های بومی و نوعی خروج 
از سلطه پلتفرم های خارجی همزمان با شروع به کار دولت 
ســیزدهم به عنوان یکی از وعده های مهم مورد توجه 
قرار گرفت. اما شــاید یکی از مهم ترین اقداماتی که در 
پیشرفت پلتفرم های بومی و افزایش تعداد کاربرانش تأثیر 
قابل توجهی داشت آیین نامه حمایت از کسب و کارهای 
اینترنتی در پاییز سال ۱۴۰۱ دانست که در آن مشوق ها 
و امتیازهایی برای توسعه پلتفرم های بومی در نظر گرفته 
شد.پس از این آیین نامه و اضافه  شدن قابلیت هایی چون 
تماس تصویری و اینترکانکشن، کاربران آنها افزایش یافت 
که نشــان از موفقیت پلتفرم های بومی می دهد. در این 
راستا با توجه به اینکه دولت سیزدهم روزهای پایانی خود 
را می گذراند مسئولان از آخرین وضعیت و حمایت های 

انجام شده در این زمینه توضیحاتی ارائه کردند.

 افزایش طلای جهانی

آخرین آمار از میزان 
رشد تعداد کاربران پیام 

رسان های داخلی

دبیــر برنامه ملی توســعه و رشــد غزال های 
دانش بنیــان معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 

دانش بنیان ریاست جمهوری منصوب شد.
 بــا حکم معــاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهــور، میلاد مقدس پور به 
ســمت دبیر برنامه ملی توسعه و رشد غزال های 

دانش بنیان منصوب شد.
به نقــل از معاونت علمی ریاســت جمهوری، 
روح الله دهقانــی فیروزآبــادی در حکم انتصاب 
مقدس پور آورده است: »نظر مراتب تعهد شایستگی 
و تجارب به موجب این حکم، شما را به عنوان دبیر 
برنامه ملی توســعه و رشد غزال های دانش بنیان 

منصوب می کنم.
با توجه به اهداف عالی این برنامه و لزوم رشد 
و تحول در ارتقاء شاخص های اقتصاد دانش بنیان 
کشــور و تمامــی فعالان زیســت بــوم نوآوری 
مأموریت هــای اصلی زیر را بــا هماهنگی معاون 

توسعه شرکتهای دانش بنیان پیگیری نمایید:
تشــکیل دبیرخانه برنامه ملی توسعه و رشد 
غزال های دانش بنیان، ارزیابی و معرفی شرکت های 
دانش بنیان دارای پتانسیل رشد سریع تحت عنوان 
غزال های دانش بنیان، بهــره برداری حداکثری 
از همــه ظرفیت های پیش بینی شــده در قانون 
جهش تولیــد دانش بنیان به ویژه اعتبار مالیاتی 
برای حمایت از شرکت های عضو برنامه و توسعه 
همکاری های فناورانه و اقتصاد محور با دستگاه های 
دولتی نهادها بــا هدف بهره برداری حداکثری از 
توان شــرکت های بزرگ دانش بنیان، هماهنگی 
و همــکاری فعالانه با زیــر مجموعه های معاونت 
و همچنین با اجزاء مختلف زیســت بوم از جمله 
ستادهای توسعه فناوری و توسعه اقتصاد بخشی، 
برگزاری ســالانه مجمع شرکت های بزرگ دانش 
بنیان و اعطای نشان غزال دانش بنیان، پیگیری 
و کمک در جهت بوجود آمدن شرکت های دانش 
بنیان اثرگذار در شاخص های کلان اقتصاد ملی، 
تدوین برنامه حمایتی اختصاصی ویژه برای رشد 
هر یک از شرکت های بزرگ عضو برنامه و پیگیری 
و رفع موانع رشــد آنها، تعریف برنامه رشد منظم 
برای ارتقاء شــرکت های کوچک و متوسط دانش 
بنیان به منظور اثربخشی و رشد سریع در جهت 

بهبود شاخص های اقتصاد دانش بنیان.«

پژوهشــگران می گویند تماشــای رویدادهای 
ورزشــی در واقع می تواند بر میزان غذا خوردن ما 
تأثیر بگذارد. تا به حال به این فکر کرده اید که چرا 
بعد از رفتن به باشگاه ورزشی به سراغ یک میان وعده 
می روید؟تحقیقات نشان می دهد که ورزش کردن و 
فعالیت جسمی اغلب منجر به افزایش مصرف غذا 
می شود و شاید دوباره انرژی سوزانده  شده را جبران 
کنید.امروزه با پخش رویدادهای ورزشی پرشمار و 
نمایش مداوم مسابقات ورزشی از طریق تلویزیون و 
اینترنت یک سوال جدید مطرح می شود؛ اینکه آیا 
تماشــای ورزش نیز می تواند بر میزان غذا خوردن 
ما تأثیر بگذارد؟ شاید برایتان جالب باشد که پاسخ 
مثبت اســت.تحقیقات پژوهشگران نشان می دهد 
که تماشای ویدیوهای ورزشــی می تواند مصرف 
شیرینی را افزایش دهد. اما چیزهای بیشتری نیز 
وجود دارد. مثلا اینکه درجه سختیِ ورزش هایی که 

تماشا می کنیم نقش مهمی در این تأثیرات دارد.
پژوهشگران می گویند ما ابتدا ۱۱۲ دانش آموز را 
به یک آزمایشگاه تجربی دعوت کردیم تا یک ویدیو 
را تماشا کنند و همزمان چند آب نبات را نیز امتحان 
کننــد. نیمی از آنها ویدیویی را دیدند که مردان و 
زنان در آن در حال ورزش بودند، در حالی که نیمی 
دیگر ویدیویی را بدون هیچ گونه فعالیت بدنی تماشا 
کردند.سپس به هر دانش آموز یک ظرف ۷۰ گرمی 
آب نبات داده شد و از آنها خواسته شد کیفیت آن 
را به مدت سه دقیقه قضاوت کنند. دانش آموزانی که 
ویدیوی ورزشی را دیده بودند، بیشتر از دانش آموزانی 
که ویدیــوی بدون فعالیت بدنــی را دیده بودند، 
آب نبات خوردند.بنابراین آزمایش اولیه نشان داد که 
تماشای ویدیوهای ورزشی می تواند مصرف آب نبات 
و شــیرینی را افزایش دهد، اما پیچیدگی داستان 
این است که دانش آموزان پسر به مراتب بیشتر از 
دانش آموزان دختر آب نبات مصرف می کنند، بنابراین 
شاید نتایج نشان دهنده مصرف بیشتر مردان بر اثر 

تماشای رویدادهای ورزشی باشد.

دبیر »برنامه ملی توسعه و 
رشد غزال های دانش بنیان« 

معاونت علمی معرفی شد

تاثیر تماشای مسابقات 
ورزشی بر غذا خوردن افراد!
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